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پنجشنبه -بیست وهفتم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4150

مرکز آمار ایران اعلام کرد 

هفت استان کشور نرخ بیکاری تک رقمی دارند 
مرکز آمار ایران اعلام کرد، هفت استان کشور در تابستان 1395 دارای نرخ بیکاری تک 
رقمی هستند. تابستان سال گذشته 10 استان کشور دارای نرخ بیکاری تک رقمی بودند. 
به گزارش ایرنا، در آمار نرخ بیکاری تابستان 1395 که به تازگی مرکز آمار ایران منتشر 
کرده است، استان های آذربایجان غربی، خراسان شمالی، زنجان ،سمنان، گیلان ،همدان، 

مرکزی در فصل یاد شده دارای نرخ بیکاری تک رقمی بودند. 
نرخ بیکاری تابستان 1395 نسبت به مدت مشابه سال 1394 از افزایش 1.8 درصدی 
خبر می دهد، به طوری که از 10.9 به 12.7 درصد رسیده است.بر اساس گزارش نیروی 
کار برای تابستان 1395، استان های کرمانشاه، چهار محال بختیاری و اصفهان به ترتیب 
با 20.3 ،19.8 و 17.4 درصد بیشترین نرخ بیکاری را در میان استان های کشور به خود 

تخصیص داده بودند.
نرخ بیکاری تابستان 1394 در استان های چهارمحال بختیاری 16درصد، کرمانشاه 
15.2درصد و اصفهان 13.3 درصد بود. این استان ها در دو فصل یاد شده دارای بیشترین 

نرخ بیکاری در میان سایر استان های کشور بودند.
شرایط اقتصادی کشور در هشت سال فعالیت دولت های نهم و دهم به دنبال بی برنامگی 
و سوء مدیریت باوجود درآمدهای سرشار نفتی به گونه ای رقم زده شد که مردم تبعات آن 

را در این سال ها حس می کنند.
افزایش نقدینگی، بالارفتن معوقات بانکی، بالارفتن نرخ بیکاری، شرایط رکود و تورمی 
که در ابتدای دولت یازدهم بر اقتصاد کشور حاکم بود،سیاست های نادرست در حوزه بین 
المللی که منجر به انزوای ایران و در نهایت تحریم ها شد، تعطیلی واحدهای اقتصادی، 
فعالیت با ظرفیت کمتر از 30 درصد بسیاری از بنگاه های اقتصادی، تخریب محیط زیست، 
بیکاری بالای زنان جوان )47.3درصد( و بسیاری از مصائب دیگر همه و همه تبعات هشت 

سال بی درایتی دولت های نهم و دهم است.
دولت یازدهم در سه سال گذشته توانسته است گام های مهمی در عرصه بین المللی 
و اقتصادی بردارد و باوجود رفع تحریم ها و فروش نفت هنوز اقتصاد ایران با چالش های 

بیشماری مواجه است.
فرایند توسعه متکی به تولید و ایجاد ثروت است و باوجود آن که مسوولان همواره از بهره 
مندی نیروی انسانی جوان و توانمند گفت و گو می کنند، اما بخش وسیعی از نیروی کار 

جوان کشور بدون شغل هستند و نقشی در تولید ملی ندارند.
کشور ایران پتانسیل های خوبی به لحاظ منابع انسانی و طبیعی دارد و به عبارتی 
بزرگترین سرمایه ایران نیروی انسانی آن است، اما اگر از این سرمایه بهره ای نبریم همین 

سرمایه می تواند به ضد خود بدل شود.
مقایسه نرخ مشارکت اقتصادی در استان های کرمانشاه، چهارمحال و بختیاری و اصفهان 
در تابستان 1395 به طور عام بین 40.2 تا 40.7 درصد و در تابستان 1394 بین 37.7 

تا 40.4 درصد بوده است.
تردیدی نیست، افزایش نرخ مشارکت اقتصادی به دلیل افزایش تقاضای کار و جویندگان 

کار است و مسوولان باید پاسخگوی نیاز اشتغال آنان باشند.
'علی طیب نیا' وزیر امور اقتصادی و دارایی به تازگی در گفت و گو با ایرنا، یکی از چالش 
های مهم در کشور را موضوع اشتغال عنوان کرد و افزود: به دلیل عرضه گسترده نیروی 

کار، دغدغه دولت یازدهم اشتغالزایی برای جوانان است.
وی با تاکید براین که باید رشدی ایجاد کنیم که اشتغالزا باشد، درباره دورنمای وضعیت 
اقتصادی کشور گفت: دورنما را مثبت می بینم. پس از چند سال کسادی اکنون داریم 
به رشد اقتصادی پنج درصدی می رسیم که این مقدمه برای سال آتی است تا به رشد 

بالاتر برسیم.
اقتصاد ایران سال های متمادی است در انتظار تحقق رونق اقتصادی است تا جوانان 
کشور را از دور باطل تحصیلات دانشگاهی در مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و 

دکتری و سپس بیکاری رها سازد.
»کار نکرده« و » راه نرفته« بسیار است و اقتصاد کشور به ویژه برخی از استان ها در انتظار 

رخدادهای خوب اقتصادی هستند.

معاون فرهنگی و پژوهش ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز  خبرداد

آغاز عملیات مبارزه با عرضه کالای قاچاق در 
فضای مجازی 

معاون فرهنگی و پژوهش ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز از ورود این ستاد به 
موضوع »قاچاق در فضای مجازی« خبر داد و گفت: واحدی با عنوان »مبارزه با قاچاق کالا 

در فضای مجازی« تشکیل شده است. 
سیدمحمدرضا عبادی با تاکید بر افزایش حجم عملیات مبارزه علیه دانه درشت هاو 
باندهای قاچاق، گفت: آمار دستگاه های کاشف نشان می دهد که به صورت جدی عملیات 
مبارزه با قاچاق دنبال می شود. این عملیات موجب شده است بخشی از فعالیت قاچاق به 
فضای مجازی نیل پیدا کند.معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به این که بدین 
ترتیب واحدی با عنوان »واحد مبارزه با قاچاق کالا در فضای مجازی« در ستاد شکل گرفته 
است، افزود: کارگروه فرهنگی - اجتماعی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز برای اجرای 
این برنامه عملیاتی، در حال تدوین پیوست فرهنگی، تبلیغی و رسانه ای است. عبادی 
به ماهیت تشکیل کارگروه فرهنگی- اجتماعی ستاد اشاره کرد و گفت: بر اساس ماده 
14 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، دستگاه های تبلیغی، فرهنگی، پژوهشی و آموزشی 
موظفند برنامه های فرهنگی، آموزشی، تحقیقاتی و ترویجی را بر اساس سیاست های 
ابلاغی شورای عالی انقلاب فرهنگی و اولویت های ستاد با هدف افزایش کیفیت تولیدات 
داخلی، ارتقای فرهنگ عمومی برای گرایش به استفاده از کالای تولید داخلی و جلوگیری 
از مصرف کالای قاچاق ، اجرا کنند.معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: بر حسب 
این قانون،  کارگروه فرهنگی - اجتماعی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با حضور دستگاه 
های عضو و همچنین وزارتخانه های فرهنگ و ارشاد اسلامی، آموزش و پرورش و وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری و همچنین سازمان های خبرگزاری جمهوری اسلامی)ایرنا(، صدا 
و سیما و تبلیغات اسلامی تشکیل شده است.عبادی درباره ماموریت عمده این کارگروه 
گفت: این ماموریت در دو بعد تعریف شده است؛ یک بعد ارتقا فرهنگ عمومی برای گرایش 
و استفاده از کالای تولید داخلی و جنبه دیگر، جلوگیری از مصرف کالای قاچاق است؛ به 
عبارتی دیگر، در این کارگروه هدف جلوگیری از تقاضا برای کالای قاچاق دنبال می شود.

معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: این کارگروه پیوست فرهنگی-تبلیغیِ ماموریت 
های ملی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز را تدوین می کند؛  به عنوان نمونه، در 
این کارگروه پیوست فرهنگی مبارزه با قاچاق در سطح عرضه، مبارزه با قاچاق پوشاک و 
همچنین طرح رجیستری)کددارکردن تلفن های همراه( تدوین شده است.به گزارش ایرنا، 
قاسم خورشیدی سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز پیش از این از کاهش 
10 میلیارد دلاری قاچاق کشور در سال های 1393 و 1394 خبر داده بود.وی سه عامل 
»مسایل کلان اقتصادی کشور«، »انجام اقدامات پیشگیرانه« و »اقدامات مقابله ای« را از 

دلایل کاهش 10 میلیارد دلاری قاچاق در دو سال اخیر اعلام کرد.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس :

کارت سوخت کارکرد خود را از دست داده است 
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس، با بیان اینکه کارت سوخت با تک نرخی شدن بنزین 
کارکرد خود را از دست داده است، گفت:در حالی که پالایشگاه ستاره خلیج فارس به 
بهره برداری نزدیک شده و کشور را در تولید بنزین به خودکفایی می رساند، حفظ کارت 

سوخت معنایی ندارد. 
اسدالله قره خانی ،با اشاره به تصویب طرح یک فوریتی حفظ کارت سوخت درصحن 
علنی مجلس،گفت:کارت سوخت در حال حاضر کارکرد خود را از دست داده و تقریبا 
حدود یک سال است که چیزی به نام کارت سوخت وجود ندارد و تنها در زمانی که 
بنزین دونرخی بوده یا نیازمند سهمیه بندی است،می توان گفت که حفظ کارت سوخت 

ضروری است.
نماینده مردم علی آبادکتول در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه در ایامی که کارت 
سوخت وجود ندارد هیچ اعتراضی نسبت به نبود آن وجود نداشته است،افزود:حفظ کارت 
سوخت این حس را درمردم ایجاد می کند که ما هنوز در فضای تحریم یا کمبود بنزین 
قرار داریم،درحالی که پالایشگاه ستاره خلیج فارس به بهره برداری نزدیک شده و کشور را 

درتولید بنزین به خودکفایی می رساند،حفظ کارت سوخت معنایی ندارد.
کارت سوخت گازوییل حفظ می شود

قره خانی با اشاره به پیشرفت 90 درصدی پالایشگاه ستاره خلیج فارس ادامه داد:این 
پالایشگاه حدود 30 میلیون لیتر در روز تولید می کند و با تولیدات این پالایشگاه نباید 
منتظر شرایط بحرانی بود که به همان دلیل کارت سوخت را حفظ کرد و همچنین 

آمارهایی که از این طریق به دست می آمده می توان به طرق دیگر احصاء کرد.
وی با بیان اینکه زیرساخت های کارت سوخت حفظ می شود،یادآور شد:درخصوص 
قاچاق سوخت که مورد تاکید موافقان حفظ کارت سوخت است،وزارت نفت اعلام کرده 
که در بخش بنزین قاچاق معناداری وجود ندارد ولی کارت سوخت گازوییل به دلیل وجود 

قاچاق،حفظ می شود.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی،با تاکید براین حفظ کارت سوخت 
مستلزم هزینه است،تصریح کرد:با توجه به اینکه اختلاف قیمتی کمی در داخل کشور و 
قیمت کشورهای همسایه وجود داشت،خطر قاچاق بنزین پایین است و کمتر رخ می دهد.

تمدیدمهلت3ماهه دریافت نمایندگی رسمی؛

صدای پای انحصار در بازار خودروهای خارجی
 مصوبه روزسه شنبه  پیش فروش خودروهای وارداتی تنها از سوی واردکنندگان دارای 
نمایندگی مجاز خودرو در حالی از سوی سازمان حمایت ابلاغ شد که اکنون، ردپای 

انحصار در بازار باز هم شنیده می شود. 
  به گزارش مهر، بازار خودروهای وارداتی در 6 ماه گذشته چالش های متفاوتی را پیش 
روی خود داشت؛ چالش هایی که از جنس ورود دولت به تامین منافع مصرف کنندگان 
شکل گرفت و در نهایت، باز هم گروهی که در این میان بلاتکلیف به سر می برند، همین 
مصرف کنندگانی هستند که اگر خودروی خارجی را با نام و نشانی بدون نمایندگی 
رسمی خریداری کنند، دستشان به جایی بند نیست. در این میان، با وجود بحث های 
بسیار و البته گذشت زمان، هیچ یک از این چالش ها به طور کامل و در راستای منافع 
مصرف کنندگان رفع و رجوع نشده و از پروژه ساماندهی شرکت های واردکننده خودرو، 
اکنون تنها یک نام باقی مانده است. همان شرکت هایی که ملزم به دریافت مجوز از 
شرکت های مادر شده بودند و تاکید چندین و چند باره وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به عنوان متولی تولید و تجارت خودرو را پیش روی خود می دیدند. حال این مهلت 
6 ماهه، چند روزی است که به پایان رسیده و البته 3 ماه دیگر هم از سوی وزارت 
صنعت تمدید شده است تا شاید بعد از آن، بازار بی سامان واردات خودرو ساماندهی 
شود و مردم مطمئن باشند که از نمایندگی های رسمی از طرف کمپانی مادر، خرید 
خود را انجام می دهند؛ هر چه باشد، برای خرید خودروهای خارجی پول کمی میان 
مصرف کننده و فروشنده جابجا نمی شود. افزون بر این اما بحث گارانتی و خدمات پس 
از فروش خودروهای وارداتی همیشه محل بحث و اظهارات متناقض از سوی مسئولان 
و فعالان این بازار بوده و اکنون در کنار همه مشقات آن، ماجرای دیگری به میان آمده 
است و جنجال بر سر شرکت هایی که صلاحیت کافی برای »پیش فروش خودروهای 
وارداتی« را ندارند، مطرح شده است. بر اساس اطلاعیه روز سه شنبه سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، از این به بعد تنها واردکنندگانی که نمایندگی رسمی 
از شرکت های مادر دارند، آن هم با اخذ مجوز از وزارت صنعت، اجازه پیش فروش 
خودرو را خواهند داشت؛ این در حالی است که سازمان حمایت در مصوبه پیشین خود 
که در فروردین ماه سال جاری به شرکت های فروش خودروهای وارداتی ابلاغ کرده 
بود، ذکر شده که باید به سرعت برای اخذ مجوز پیش فروش نیز اقدام کنند؛ با این 
آئین نامه سازمان حمایت، بسیاری از شرکت ها دست به کار شده و با تکمیل مدارک 
سختگیرانه شان، وارد صف دریافت مجوز پیش فروش خودروی وارداتی شدند. با گذشت 
زمان اما روز سه شنبه بار دیگر این سازمان در تصمیم دیگری اعلام کرده است، تنها 
شرکت های دارای مجوز رسمی از شرکت های مادر قادر خواهند بود، پیش فروش خودرو 
داشته باشند و همین امر، موضوع را دچار یک مرحله جدید از چالش برای مشتریان 
خواهد کرد. این در حالی است که بحث نمایندگی های مجاز از شرکت مادر همواره 
اصلی ترین چالش واردکنندگان خودرو در کشور مطرح می شود که هنوز بلاتکلیف باقی 
مانده و وزارت صنعت نیز همچنان در پیاده سازی این قانون و الزام واردکنندگان به اخذ 
نمایندگی از شرکت های مادر ناموفق بوده است. در همین حال اما باید پرسید چرا زمانی 
که امکان دریافت مجوز برای شرکت ها وجود ندارد، وزارت صنعت با وضع قوانین این 
چنینی بازار خودروهای وارداتی را متشنج و همچنین بر انحصار پیش فروش کنندگان 
خودروی وارداتی دامن می زند؛ چرا که اکنون اندک شرکت هایی در کشورمان وجود 
دارند که با اخذ نمایندگی از شرکت اصلی مشغول فعالیت هستند و بسیاری دیگر از 
شرکت ها به دلیل مسایل مختلفی از جمله تحریم ها و عدم همکاری شرکت های مادر، 
همچنان با اعطای نمایندگی به آنان مخالفت می کنند؛ زمینه برای شکل گیری یک 
انحصار جدید فراهم می شود. به هرحال هر تصمیمی که در بازار خودروهای وارداتی 
گرفته می شود، نباید منجر به این گردد که مردم خدمات را به بهانه داشتن مجوزهای 
عده ای از واردکنندگان، گرانتر دریافت کنند یا اینکه انحصاری را شاهد باشند که به 
بهانه ساماندهی، هزینه بیشتری را به آنها تحمیل می کند. حال باید منتظر ماند و دید 
که در روزهای آینده، آیا استثنایی برای شرکت های واردکننده خودرو که هنوز مجوز 
رسمی نگرفته اند و طبق اعلام وزارت صنعت هنوز 3 ماه مهلت دارند، در نظر گرفته 

خواهد شد یا خیر؟

در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد؛ 

برآوردی از عملکرد مردان اقتصادی دولت یازدهم 
 بسامان سازی اقتصاد پرچالش و آسیب دیده از 
تحریم های بین المللی و سوء مدیریت سال های 
پیشین، از نخستین اولویت هایی بود که بخش 
زیادی از توان دولت یازدهم را به خود معطوف 
داشت. قابل تامل اینکه بیشترین انتقادها و هجمه 
ها نیز متوجه مسوولان اقتصادی این دولت شد؛ 
ها  آن  بیشتر  کارشناسان،  باور  به  که  نقدهایی 

غیرمنصفانه و سیاسی است. 
دولت یازدهم در حالی آخرین سال فعالیت خود 
را می گذراند که در طول سه سال گذشته نرخ 
رشد اقتصادی را از منفی هفت درصد به حدود 
5.5 درصد رساند، تورم افسارگسیخته 40 درصدی 
را تک رقمی کرد، تراز تجاری کشور را پس از دهه 
ها مثبت ساخت و سبب سبقت صادرات کالاهای 

غیرنفتی بر واردات شد.
در شرایطی که به دلیل وجود برخی چالش های 
عمیق و مسائل فرابخشی هنوز رکود از اقتصاد به 
طور کامل خارج نشده اما بمب بیکاری که بسیاری 
از صاحبنظران از انفجار آن خبر می دادند خنثی و 
روند رو به قهقرای اوضاع معیشتی سد شده است. 
طی ماه های گذشته توافق بر سر »برجام« و 
اجرای آن، رفت وآمد هیات های تجاری را به ایران 
افزایش داده است و پیش بینی می شود ضمن 
پیگیری اهداف اقتصاد مقاومتی از سوی مسوولان 
اجرایی، با لغو تحریم های بانکی و عادی سازی 
روابط اقتصادی و تجاری با کشورهای خارجی به 
ویژه اروپایی ها، شاهد رونق بیشتری در اقتصاد 
باشیم. در این صورت، ضریب اشتغال در بخش 
های گوناگون به شکل چشمگیری افزایش خواهد 

یافت.
دولت  اقتصادی  دستاوردهای  همه  رغم  به 
یازدهم طی سه سال گذشته، شماری از منتقدان 
همچنان مسوولان اجرایی را در سامان بخشی به 
اوضاع اقتصادی کشور ناکام و ناکارآمد قلمداد می 
کنند. در این پیوند و در پی تصمیم دولت برای 
ترمیم کابینه و معرفی سه وزیر تازه برای وزارتخانه 
های آموزش و پرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و ورزش و جوانان، مخالفان و گروهی از منتقدان 
خواستار تغییر مسوولان اقتصادی شدند و تلاش 
وزیران  عملکرد  ای  رسانه  فضای  در  تا  کردند 

اقتصادی را زیر سوال برند.
کارشناسان و صاحبنظران اما بر این باورند که 
وزیران اقتصادی دولت یازدهم کارنامه قابل قبولی 
در بهبود شرایط و ساختار اقتصادی کشور برجای 
گذاشته و عملکرد مطلوبی در ترمیم و اصلاح 

اقتصاد نابسامانِ سال های گذشته داشته اند.
 نقدِ منتقدان اقتصادی دولت

 دولت یازدهم در شرایطی اداره امور کشور را در 
دست گرفت که رکود عمیقی اقتصاد را فراگرفته 
بود و شاخص های اقتصادی مانند شاخص بورس 
که آیینه اقتصاد کشور است، به صورت تصنعی و 
دستکاری شده علایم مثبت و رشد را نشان می 
میراثدار سه هزار  یازدهم  داد. همچنین، دولت 

پروژه عمرانی نیمه تمام، بدهی های کلان داخلی 
و پرداخت یارانه نقدی به تمام اقشار کشور بود. تیم 
اقتصادی دولت یازدهم اما توانست بر بسیاری از 

چالش های اقتصادی فایق آید.
»سعید لیلاز« تحلیلگر مسائل اقتصادی در گفت 
اقتصادی  ایرنا درباره منتقدان  با پژوهشگر  وگو 
دولت گفت: منتقدانِ عملکرد دولت به 2 گروه 
تقسیم می شوند؛ گروه نخست کسانی اند که درک 
درست و یکسانی از عمق آسیب ها و مشکلات 
اقتصادی ایران ندارند و گروه دوم جریانی اند که 

انتقاداتشان شاکله سیاسی دارد.
وی با تاکید بر اینکه تلاش های تیم اقتصادی 
دولت یازدهم برای بهبود شرایط اقتصادی نتیجه 
بخش بوده است، اظهار کرد: متاسفانه درک جامعی 
از عمق خسارات وارد شده به اقتصاد ایران در دولت 
های گذشته نداریم و مبنای تمام اختلاف نظرهای 
موجود درباره عملکرد تیم اقتصادی دولت یازدهم، 

به دلیل نبود این درک جامع و یکسان است.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی با بیان اینکه هیچ 
دلیلی مبنی بر ناموفق بودن تیم اقتصادی دولت 
وجود ندارد، ادامه داد: به طور قطع، دولت یازدهم 
امکان موفقیت بیشتری در حوزه اقتصاد داشت و 
تردیدی ندارم که نقدهایی به عملکرد اقتصادی 
دولت وارد است. با این حال نمی توان انتظار داشت 
اقتصادی،  وخیم  شرایط  این  در  دولت  تیم  که 

عملکرد متفاوت تری مانند معجزه داشته باشد. 
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: در زمینه 
وفاق داخلی میان حاکمیت و اجزای حکومت، 
مشکلات و تلاطم های سیاسی را شاهدیم. یک 
تثبیت  و  تصویب  سر  بر  اختلاف  آن،  از  نمونه 
قراردادهای جدید نفتی است که هنوز هم مورد 

قبول تمام افراد نیست. مخالفت هایی از این جنس 
نیز براساس اهداف سیاسی است.

لیلاز با اشاره به موفقیت های اقتصادی دولت 
رشد  افزایش  جمله  از  گذشته،  سال  سه  طی 
اقتصادی تا مثبت 5.5 درصد و تک رقمی شدن 
نرخ تورم گفت: دولت آقای روحانی رانت خواری 
و فساد را نسبت به دوره های قبل به طور غیر 
قابل مقایسه ای کاهش داد. عملکرد دولت در 
زمینه بهبود تولید، بخش های کشاورزی و صنعت 
نیز مطلوب بوده است. چنانکه در سه ماه نخست 
امسال از واردات هفت میلیون تن گندم بی نیاز و 
به خودکفایی گندم و حتی صادرات آن رسیدیم. 
همچنین، واردات روزانه 20 میلیون لیتر بنزین در 
روز، از سال آینده به صفر خواهد رسید و با گشایش 
پروژه پالایشگاه ستاره خلیج فارس در تولید بنزین 

خودکفا خواهیم شد.
گام های عملی دولت یازدهم برای تحقق 

اهداف اقتصاد مقاومتی 
 لیلاز در ادامه گفت وگوی خود با پژوهشگر 
ایرنا بیان کرد که دولت گام های عملی در راستای 
تحقق اهداف اقتصادی مقاومتی برداشته است. به 
گفته وی دولت باید درباره اقدام های مثبتی که 
در اقتصاد انجام داده است، اطلاع رسانی بیشتری 
داشته باشد تا همه نسبت به عملکردها آگاهی 
یابند. لیلاز در تشریح دستاوردهای اقتصادی دولت 
اظهار کرد: خالص تراز بازرگانی موادغذایی که یکی 
از مهم ترین شاخص ها در میزان تحقق اقتصاد 
مقاومتی است، در سال 1391 منفی 8.5 میلیارد 
دلار بود که اکنون این رقم به منفی سه میلیارد 
دلار رسیده است؛ یعنی ظرف سه سال حدود پنج 
الی 6 میلیارد دلار خالص واردات مواد غذایی کشور 

کاهش یافته است.
وی ادامه داد: در زمینه تامین کالاهای اساسی 
چون گندم نیز به خودکفایی رسیده ایم. میزان 
تولید برنج نسبت به سال گذشته هشت درصد 
رشد داشته است. این در حالی است که موانع 
بسیاری در راه حذف و لغو تحریم ها وجود داشت. 
با وجود این، برخی تحریم ها به صورت عملی 
پابرجا است و بسیاری از شرکت های بیمه ای 

بزرگ هنوز حاضر به همکاری با ایران نیستند.
وی افزود: زمانی که دولت آقای روحانی بر سر 
گذاری  سرمایه  کسری  خالص  میزان  آمد،  کار 
اقتصاد ایران که انباشت شده از 10 سال گذشته 
بود، به حدود 400 میلیارد دلار می رسید. در این 
شرایط و با وجود اینکه هنوز اتفاق مهمی در حوزه 
سرمایه گذاری در اقتصاد کشور رخ نداده بود، دولت 
موفق شد نرخ بیکاری را ثابت نگه دارد. البته ضعف 
در جذب سرمایه های خارجی می تواند یکی از 
نقاط منفی کابینه اقتصادی دولت باشد. از دیگر 
دستاوردهای اقتصادی دولت یازدهم این است که 
در سه سال گذشته متوسط افزایش قدرت خرید 
سه  ایران  در  کشاورزان  و  کارمندان  و  کارگران 
برابر متوسط رشد نرخ اقتصادی بوده و 12 تا 15 
درصد به قدرت خرید این اقشار اضافه شده است. 
همچنین، در سه سال گذشته دستمزد مستمری 

بگیران نزدیک به 20 درصد افزایش داشته است.
با اشاره به وضعیت نرخ رشد اقتصادی  لیلاز 
گفت: به نظر می رسد، نرخ رشد اقتصادی ایران در 
سال 1395 دست کم بین 6 تا هفت درصد خواهد 
بود که بدون تردید بالاترین رقم میان کشورهای 
منطقه است. همچنین، رشد درآمدهای مالیاتی 
دولت در پنج ماه نخست امسال تقریبا 25 درصد 

بود که این عدد قابل توجه است و نشان می دهد 
میزان عملکرد دولت، در مالیات بهبود یافته است.

این تحلیلگر در ادامه گفت وگوی خود به نقاط 
منفی کابینه اقتصادی دولت یازدهم اشاره کرد. 
لیلاز بر این باور است تیم اقتصادی دولت در زمینه 
اخذ تصمیم های شجاعانه دشوار عمل می کند. 
دولت، سیاست تک نرخی کردن ارز را می توانست 
سریع تر پیاده سازی کند یا اینکه در لگام زدن به 
هزینه های جاری، صراحت و سرعت عمل بیشتری 
به خرج دهد. به گفته وی به طور قطع یکی از 
نقاط منفی عملکرد اقتصادی دولت، افزایش شدید 
هزینه های جاری دولت است که البته این موضوع 
تنها به دولت یازدهم اختصاص ندارد.وی همچنین، 
درباره ایده تغییر اعضای تیم اقتصادی دولت در 
مدت زمان باقی مانده گفت: پیام لازمی که از تغییر 
در پست های سه وزارتخانه منتقل شد، در تعویض 
تیم اقتصادی شاهد نخواهیم بود. تغییرها در تیم 
اقتصادی دولت پیام سیاسی روشنی به ما نمی 
دهد و باعث ایجاد تلاطم در حوزه های اقتصادی و 

سرمایه گذاری خواهد شد.
 تیم اقتصادی کابینه، کم کاری نداشته 

است 
»بایزید مردوخی« تحلیلگر مسائل اقتصادی نیز 
در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا 
درباره کارنامه اقتصادی دولت یازدهم گفت: تیم 
اقتصادی دولت هر چند ضعف هایی در عملکرد 
اقتصادی طی سه سال گذشته داشته است اما 
فراموش نکنیم که دولت فعلی اقتصاد را در چه 
شرایطی از دولت قبل تحویل گرفت. وی در پاسخ 
به خواست برخی منتقدان برای دگرگونی در تیم 
اقتصادی دولت گفت: انجام تغییرهایی که عده ای 
از آن به عنوان اصلاحات تعبیر کرده اند، در این 
مدت زمان کوتاه تصمیم کارآمدی نخواهد بود و 
در شرایط کنونی نمی توان انتظاری بیش از این از 
مسوولان اقتصادی دولت داشت.مردوخی تصریح 
کرد: عملکردهای اقتصادی ربطی به افراد ندارد و 
شرایط و نهادها تعیین کننده اند. کابینه اقتصادی 
دولت در اندازه توان و تا جایی که نهادها اجازه داده 
اند، تلاش کرده است و باید همین روند ادامه یابد. 
این تحلیلگر مسائل اقتصادی، در اوایل ماه جاری 
در گفت وگو با روزنامه »ایران « اظهار داشت: با 
توجه به روند رو به بهبود اقتصاد و گشایش های 
حاصل شده و بهبود شاخص های کلان اقتصادی به 
نظر من هیچ نیازی به تغییر وزیران اقتصادی وجود 
ندارد. مشکلات اقتصادی که اکنون وجود دارند به 
هیچ وجه ناشی از کم کاری وزیران مرتبط نیست 
بلکه مشکلات نهادینه ای هستند که باید به تدریج 
حل شوند. اقتصاد نیاز به جذب سرمایه گذاری 
خارجی دارد. برای رونق تولید نقدینگی باید در 
این بخش تزریق شود. این مسائل در حال انجام 
است و هیچ گونه کم کاری مشاهده نمی شود. برای 
حل کامل مشکلات، نیازمند زمان هستیم تا اقتصاد 

بشدت آسیب داده کاملا ترمیم شود. 

ناآگاهی یا انگیزه سیاسی

دلیل ادعاهای تکراری وصول نشدن درآمدهای نفتی چیست؟

کارشناسان مبادلات بین المللی، طرح ادعاهای مربوط به 
دریافت نشدن پول حاصل از فروش نفت را ناشی از ناآگاهی 
دانسته و می گویند این گونه نیست که پول صادرات نفت 
به  صورت اسکناس و یا نقدی به ایران بازگردد، بلکه خطوط 
اعتباری میان فروشنده و خریدار نفت باز شده و مبادلات 

میان دو طرف از این طریق انجام می شود. 
تازگی برخی اظهارات مبنی بر دریافت نکردن پول حاصل 
از فروش نفت مطرح شده است که بر اساس آن ادعا می 
شود پولی در مقابل فروش نفت به کشور وارد نمی شود. در 
دوران تحریم، درآمد حاصل از صادرات روزانه یک میلیون 
بشکه نفت، بلوکه شد و امکان دسترسی به آنها وجود نداشت 
اما با رفع تحریم ها، این موانع برطرف شد.هنوز برخی بانک 
های بین المللی بزرگ مبادلات بانکی شان را با ایران به 
حالت عادی بازنگردانده اند، اما مبادلات بانکی با شماری از 
بانک های کوچک و متوسط برقرار شده و نقل و انتقال پول 
از طریق آنها انجام می شود.مسوولان نظام بانکی و پولی 
کشورمان بارها اعلام کرده اند پول حاصل از فروش نفت 
دریافت می شود، اما برخی افراد که دارای انگیزه های خاصی 
هستند، همچنان اصرار بر طرح ادعاهای خود دارند.  علی 
طیب نیا وزیر امور اقتصاد و دارایی، چندی پیش در این 
مورد گفته بود: ما اکنون برای وصول پول نفت مشکلی 
نداریم، پیش از این هزینه بسیاری برای پول نفت پرداخت 
می کردیم، اما اکنون بدون هزینه اضافی از منابع حاصل از 

فروش نفت بهره می بریم. 
به گزارش وزارت نفت، فرهاد فزونی عضو کمیسیون بازار 
پول و سرمایه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران در واکنش به مباحث مطرح شده در این باره که گفته 
می شود »پول صادرات نفت ایران به کشور باز نمی گردد«، 

گفت: افرادی که این موارد را مطرح می کنند از حوزه بازار 
مالی بین المللی بی اطلاع هستند یا اهداف دیگری را پیگیری 
می کنند، جای تاسف است که افراد از روی بی اطلاعی این 
موارد را عنوان کرده اند. به گزارش ایرنا ،وی افزود: در کشور، 
سازمان هایی همچون بانک مرکزی وجود دارد که وظایف 
نظارتی خود را انجام می دهند. وزارت نفت نیز تکالیف خود را 
برعهده دارد، این گونه نیست که پول صادرات نفت به صورت 
اسکناس و یا نقدی به ایران بازگردد، اسناد و منابع اعتباری 
میان کشور فروشنده و خریدار نفت باز شده و مبادلات 
میان دو طرف از این طریق انجام می شود. فزونی اضافه کرد: 
برخی گمان می کنند وقتی نفتی فروخته می شود پول آن 
باید در اسرع وقت پرداخت شود، اما منابع مالی حاصل از 
فروش نفت معمولا با تاخیر 2 تا سه ماه به صورت اسناد و 
منابع اعتباری به دست خریدار می رسد و در کشور ما نیز به 
حساب بانک مرکزی واریز می شود و یا از کشورهای دیگر 

کالاهای مورد نیاز خود را خریداری می کنیم. 
ایران برای دریافت منابع حاصل از فروش نفت 

خود مشکلی ندارد 
علی شمس اردکانی عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه 
اتاق بازرگانی تهران نیز بیان این که منابع مالی حاصل از 
صادرات و فروش نفت به ایران باز می گردد، گفت: اظهار 
نظرهایی مبنی بر این که پول نفت به کشور باز نمی گردد 
و یا این منابع باید به صورت اسکناس به ایران برگردد، 
اظهارات و سخنانی عصر حجری است. وی افزود: در عرصه 
فروش کالایی همچون نفت، یک قرارداد کارگزاری میان 
بانک خریدار و بانک فروشنده باز شده و بانک خریدار به 
بانک فروشنده اعلام می کند این معامله را قبول دارد، کشور 
فروشنده نیز می تواند منابع مالی حاصل از فروش نفت را 

دریافت و یا کالاهای دیگر خریداری کند، البته ممکن است 
هنوز برخی بانک های خارجی با ایران مشکلاتی داشته باشند 
و دسترسی ایران به منابع مالی را با تاخیر مواجه کنند، اما 
این که گفته شود پول نفتی به ایران بازنگشته، نادرست 
است. شمس اردکانی به موضوع فروش نادرست نفت در 
دولت گذشته اشاره و اضافه کرد: در دولت گذشته متاسفانه 
فروش نفت به افراد دلالی سپرده شد که درصدد دور زدن 
تحریم ها بودند، اما مشخص نشد منابع حاصل از فروش نفت 
در آن دوره کجا رفت و چه شد. پیش از این، امیرحسین 
زمانی نیا معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت درباره 
آخرین وضعیت دریافت درآمدهای حاصل از فروش نفت 
و رفع مشکلات بانکی به ایرنا گفته بود: روزانه بیش از 2 
میلیون بشکه نفت به فروش می رسانیم که درآمدهای 
حاصل از آن از طریق سیستم بانکی دریافت می شود. وی 
تاکید کرده بود، مشکلی در دریافت عواید حاصل از فروش 

نفت نداریم. 
زمانی نیا گفته بود، هر چند وضعیت دریافت پول به 
صورت کامل به حالت عادی درنیامده است ، اما مانند 
ایرنا، میزان  نیز نیست.  به گزارش  زمان تحریم، قفل 
صادرات نفت ایران در اواسط مهرماه امسال به حدود 2.2 
میلیون بشکه در روز رسید که پیش بینی می شود تا 
پایان امسال 150 تا 300 هزار بشکه افزایش داشته باشد. 
علی کاردر معاون وزیر نفت پیش از این به ایرنا درباره 
وضعیت صادرات نفت تا پایان امسال گفته بود: میزان 
صادرات نفت ایران تا پایان امسال به 2.5 میلیون بشکه 
افزایش می یابد.  به گفته وی، با توجه به صادرات حدود 
500 هزار بشکه میعانات گازی، مجموع صادرات نفت و 
میعانات گازی کشور در پایان امسال به سه میلیون بشکه 
در روز خواهد رسید.  ایران قصد دارد ظرفیت تولید نفت 
خود را از سه میلیون و 850 هزار بشکه به بیش از چهار 
میلیون بشکه افزایش دهد.  قیمت نفت سبک ایران در 
بازارهای جهانی در هفته منتهی به 14 اکتبر )23 مهر( 
به 48 دلار و 66 سنت برای هر بشکه رسید. میانگین 
قیمت نفت خام سبک ایران از ابتدای امسال تاکنون 39 
دلار و 28 سنت بوده است. قیمت نفت خام سنگین ایران 
نیز در تاریخ مورد نظر به 47 دلار و 40 سنت برای هر 
بشکه رسید. میانگین قیمت نفت سنگین ایران امسال 
تاکنون 37 دلار و 18 برای هر بشکه بوده است. در صورت 
نهایی شدن توافق فریز نفتی )تثبیت تولید(، پیش بینی 
می شود میانگین قیمت نفت به حدود 50 دلار در هر 

بشکه افزایش یابد. 

چند میلیون سیم کارت  در کشور فعال است؟
آمارهای رسمی گویای آن است که تا پایان شهریورماه سال جاری در کشور بالغ بر 150 
میلیون سیم کارت راه اندازی شده که تا کنون از این میان حدود 79 میلیون سیم کارت 
یعنی کمی بیشتر از 50 درصد این سیم کارت ها فعال هستند. بدین ترتیب ضریب نفوذ 
موبایل در کشور به 98.9 درصد رسیده است. به گزارش ایسنا، آمارها گویای آن است 
که همواره حدود نیمی از سیم کارت های راه اندازی شده در کشور حالت غیرفعال و بلا 

استفاده دارند.
بر اساس جدیدترین گزارشات رسمی تا پایان شهریورماه سال جاری همراه اول در 
بخش سیم کارت های دائمی بالغ بر 18 میلیون و 422 هزار خط راه اندازی کرده که از این 
میان 14 میلیون و 780 هزار سیم کارت در حالت فعال دارند. در ارتباط با سیم کارت های 
اعتباری نیز اپراتور اول ارتباطی بیش از 46 میلیون و 368 هزار سیم کارت راه اندازی کرده 
که از این میان 30 میلیون و 838 هزار سیم کارت در حالت فعال قرار دارند.  در مجموع 
نیز توسط این اپراتور بیش از 64 میلیون و 791 هزار سیم کارت واگذار شده که از این 
میان 45 میلیون و 619 هزار سیم کارت فعال است. ضریب نفوذ همراه اول نیز 57.52 

درصد اعلام شده است.
حدود ۸۰ میلیون سیم کارت ایرانسل در دست مردم

اپراتور دوم ارتباطی نیز همچنان کمتر از یک میلیون خط دائمی واگذار کرده و بالغ بر 

774  هزار سیم کارت دائمی در بازار دارد که از این میان 312 هزار و 289 خط در حالت 
فعال قرار دارند. ایرانسل در عین حال بالغ بر 78 میلیون و 58 هزار سیم کارت اعتباری 
واگذار کرده که از این میان تنها 30 میلیون و 916 هزار خط فعال است. در مجموع تا پایان 
شهریورماه سال جاری توسط اپراتور دوم ارتباطی 78 میلیون و 833 هزار شماره واگذار 
شده و از این میان 31 میلیون و 228 هزار خط در حالت فعال قرار داشته و ضریب نفوذ 

این اپراتور 39.19 درصد محسوب می شود.
ضریب نفوذ اپراتور سوم در بازار

اپراتورسوم ارتباطی نیز تا کنون بالغ بر 159 هزار و 500 سیم کارت دائمی واگذار کرده 
که از این میان 47 هزار و 230 سیم کارت در حالت فعال قرار دارند. همچنین رایتل تا پایان 
شهریورماه سال جاری بالغ بر پنج میلیون و 894 هزار سیم کارت اعتباری واگذار کرده که 
از این میان بیش از یک میلیون و 744 هزار خط در حالت فعال قرار دارد. سیم کارت های 
دیتای واگذاری شده اپراتور سوم نیز بیش از 559 هزار خط بوده که از این میان مشترکان 
فعال دیتای رایتل  165 هزار و 611 مورد محاسبه شده است. ضریب نفوذ رایتل نیز 2.46 
درصد است. بدین ترتیب بیشترین میزان واگذاری سیم کارت  با واگذاری 78 میلیون و 
833 هزار شماره مربوطه به اپراتور دوم یا ایرانسل در زمینه سیم کارت های فعال نیز اپراتور 

اول یا همراه اول با 45 میلیون و 619 هزار سیم کارت فعال در صدر جدول قرار دارد.



از جنجال در سایتاما و کونمینگ تا سرمبان مالزی

بزن بزن در آسیا برای بلیت سفر به روسیه 2018
دور رفت انتخابی جام جهانی 2018 روسیه در قاره آسیا با صدرنشینی ایران و 
عربستان در گروه های مختلف به پایان رسید تا رفته رفته بازی ها به روزهای حساس 

خود نزدیک شود.
 12 تیم مدعی قاره کهن برای رسیدن به بلیت سفر به بزرگ ترین تورنمنت 
فوتبالی دنیا در حالی روز پایانی مرحله رفت انتخابی را پشت سر گذاشتند که هر 
یک برای رسیدن به اهداف خود سختی ها و دشواری های زیادی را تحمل کردند. از 
فشار و استرسی که روی مربیان آنها قرار داشت تا دلهره ای که طرفداران شان روی 
سکوها با آن مواجه بودند؛ همه و همه دست به دست هم داد تا لذت رقابت فوتبالی 
در قاره کهن به اوج خود برسد. رسیدن به جام جهانی و رقابت با غول های بزرگ 
فوتبال دنیا برای طرفداران هر کشور آسیایی یک آرزوی بزرگ است از همین رو 
بازیکنان و مربیان این تیم ها برای عملی کردن این آرزوی طرفداران خود، هر تلاشی 
را انجام می دهند و حتی حاضر هستند برای آن در جنگ های تن به تن نیز شرکت 
کنند که در این راه شاهد جنگ ها و دعواهای عجیبی در روز پایانی دور رفت بودیم؛ 
جایی که بزن بزن بازیکنان در سه تا چهار بازی در اقصی نقاط قاره کهن صحنه های 
عجیبی را رقم زد که نشان می داد هر تیمی برای رسیدن به بلیت سفر به روسیه 
عزم خود را جزم کرده است. نگاهی می اندازیم به این جنگ ها که تصاویر آن سوژه 

بیشتر رسانه های معتبر دنیا شده است.

سامورایی ها علیه سعودی ها
در شهر سایتاما در جنوب ژاپن، سامورایی ها در حالی میزبان صدرنشین گروه 
B بودند که برای زنده ماندن امید صعود مستقیم باید به هر نحوی می شد از سد 
عربستان عبور می کردند. بازی بهتر و روان تر میزبان با حمایت نزدیک به 60 هزار 
طرفدار باعث شد تا سعودی ها وقتی گل خوردند با حالتی عصبی در زمین به کار 
خود ادامه داده و در چند صحنه با بازیکنان ژاپن درگیری های شدید فیزیکی پیدا 
کنند و در نهایت هم به خاطر همین جنجال ها یکی از بازی های خشن مقدماتی را 
به ثبت رساندند که کارت قرمز و زرد فراوانی داشت. سعودی های خشمگین حتی پا 
را فراتر گذاشته و در پایان بازی تنها با دخالت مسئولان این تیم حاضر به دست دادن 
با کادر داوری و بازیکنان ژاپن شدند که تصاویر این حرکات در شبکه های اجتماعی 

بازتاب منفی بسیاری برای این تیم عربی خاورمیانه در پی داشت.

عنابی های خشمگین در کونمینگ
میزبان جام جهانی 2022 خوب می دانست آخرین شانس برای رسیدن به 
تیم های صدرنشین گروه در برتری مقابل چین انتهای جدولی است اما وقتی 90 
دقیقه به در بسته کوبید و نتوانست از دیوار بلند دفاعی اژدهای سرخ عبور کند، در 
دقایق پایانی از کوره در رفت تا همین جنجال ها و درگیری ها تاوان سنگینی برای 

اردوی این تیم در پی داشته باشد.
 ستاره های دو ملیتی قطر که زیر بار انتقادات زیادی قرار داشتند، با جنجالی که 
سباستین سوریا، مهاجم شان به راه انداخت، یک بار دیگر همان صحنه هایی که 
در تهران رقم زده بودند را در ورزشگاه کونمینگ و روبه روی چشمان مارچلو لیپی 
ایتالیایی تکرار کردند تا ثابت کنند عادت دارند در هر بازی با جنجال نام خود را بر سر 
زبان ها بیندازند. درگیری هایی که در نهایت با محرومیت مهاجم اروگوئه ای از بازی 

بعدی با ایران به پایان رسید.

سوری های خشمگین علیه ستاره های ایران
در باتلاق ورزشگاه عبدالرحمان سرمبان مالزی هم این جنجال ها با هنرنمایی 
بازیکنان سوریه رقم خورد تا تصاویر درگیری در گل و لای ورزشگاه سوژه رسانه ها 
شود. آن جا که مدافع راست سوریه بی جهت مقابل کریم انصاری فرد مانور قدرت 
داد و بازیکنان دو تیم را به جان هم انداخت تا در شرایط بد آب و هوایی و زیر باران 

گل به جان هم بیفتند.
 سوریه که تنها راه برای متوقف کردن ایران را در بازی خشن و دفاعی دیده بود، 
بارها روی اعصاب و روان شاگردان کی روش رفت تا بلکه از حربه جنگ های روانی 
و تن به تن برای رسیدن به هدفش سود ببرد که همین طور هم شد تا یک امتیاز 
عجیب به حساب به اصطلاح میزبان بازی ریخته شود و دو امتیاز از چنگ ایران 

دزدیده شود!

ورزشی 44

 به بهانه رسیدن بوفون به 167 بازی ملی

رکوردداران بازی های ملی دنیا
جانلوئیجی بوفون، دروازه بان با تجربه تیم ملی ایتالیا، شب گذشته در دیدار مقابل 
آلمان صد و شصت  و هفتمین بازی ملی اش را انجام داد و به رکورد بازی های ملی 
ایکر کاسیاس رسید.  این دروازه بان باتجربه که اولین بازی ملی اش را در سال 1997 
برای آتزوری انجام داد، در 38 سالگی همچنان در حال رسیدن به رکوردهای جدید 
است. به این بهانه نگاهی داریم به بازیکنانی که بیشترین بازی را برای تیم های ملی 

کشورشان انجام دادند.
1- احمد حسن )مصر(- 184بازی ملی

احمد حسن همچنان با فاصله رکورددار بیشترین بازی ملی در تاریخ فوتبال است. 
او که بین سال های 1995 تا 2012 برای تیم ملی مصر بازی کرد در 184 بازی ملی 
33 بار موفق به گلزنی شد. او در سال های 1998، 2006، 2008و 2010 توانست 
با مصر فاتح رقابت های جام ملت های آفریقا شود. او همچنین در سال 2006 عنوان 

بهترین بازیکن جام ملت های آفریقا را از آن خود کرد.
2- محمد الدعایه )عربستان سعودی( - 178بازی ملی

بهترین دروازه بان قرن آسیا در 3 جام جهانی بازی می کرد و در دوران حرفه ای 
خود برای باشگاه الهلال به میدان رفت. درخشش او باعث شده بود در سال 2002، 
شایعاتی در مورد حضورش در منچستریونایتد بر سر زبان ها بیفتد اما مشکلِ نداشتن 
اجازه کار باعث شد تا آن انتقال هرگز صورت نگیرد. با این وجود بازی های خوب او 

در ترکیب تیم ملی عربستان برای همیشه در ذهن ها خواهد ماند.
3- کلودیو سوارز )مکزیک( - 178بازی ملی

سوارز که رکورددار بازی های ملی در منطقه آمریکای شمالی کونکاکاف است در 
3 جام جهانی برای مکزیک بازی کرده است. او بیشتر سال های دوران حرفه ای خود 
را در مکزیک گذراند و با پوماس و چیواس گوادالاخارا قهرمان مکزیک شد. او که در 
کشورش به امپراتور معروف است در آخرین سال های دوران حرفه ای خود به ام ال 

اس رفت. او در 178 که برای مکزیک انجام داد، 6 گل نیز به ثمر رساند.
4- حُسام حسن )مصر( - 169 بازی ملی

چهارمین بازیکن رکورددار بازی های ملی هم از کشور مصر است. او که سه بار 
در سال های 1986، 1995 و 2006 قهرمان جام ملت های آفریقا شد، بیش از صد 
بازی ملی نیز در کنار برادر دو قلویش، ابراهیم حسن انجام داد. او در 169 بازی ملی 

69 بار نیز دروازه حریفان را باز کرد.
5-  ایوان اورتادو )اکوادور( - 167 بازی ملی

اورتادو که یک مدافع میانی مطمئن بود بین سال های 1992 تا 2014، صد و 
شصت  و هشت بازی ملی برای اکوادور انجام داد و 5 گل نیز به ثمر رساند. او همچنین 
در اولین بازی ملی اش رکورد جوان ترین بازیکن تاریخ اکوادور را با 17 سال و 285 
روز شکست. بهترین بازی های او برای اکوادور در جام جهانی 2006 بود که در مقابل 

ستاره هایی مانند پائولو ونچاپ و وین رونی نمایش های خوبی ارائه داد.
6- ویتالیس آستافیوس )لتونی(- 167 بازی ملی

این هافبک باتجربه بین سال های 1992 تا 2010، صد و شصت  و هفت بازی برای 
لتونی انجام داد و 16گل نیز به ثمر رساند. بهترین بازی های او برای تیم ملی کشورش 
در یورو 2004  بود. او آخرین بازی ملی اش را  در نوامبر 2010 مقابل چین انجام داد.

7- جانلوئیجی بوفون )ایتالیا( - 167بازی ملی
او که در سال 2011، از رکورد 111 بازی ملی دینوزوف عبور کرد و به رکورددار 
بازی های ملی ایتالیا تبدیل شد، حالا در آستانه شکستن این رکورد در بین بازیکنان 
اروپا است. او در سال 2006 با ایتالیا قهرمان جهان شد و در 38 سالگی قصد دارد در 
یک جام جهانی دیگر نیز به میدان برود. او در بین بازیکنان ملی فعال دنیا، بیشترین 

بازی را دارد و می تواند حداقل چند پله در این رده بندی بالاتر برود.
8- ایکر کاسیاس )اسپانیا( - 167 بازی ملی

دروازه بان سابق رئال مادرید برای سال ها شماره یک بلامنازع تیم ملی اسپانیا بود. 
هرچند در یورو 2016 جایگاهش در ترکیب اسپانیا را از دست داد و بعد از این رقابت 
ها هم به این تیم دعوت نشد اما افتخارات او با تیم ملی اسپانیا تکرار نشدنی است. 
او علاوه بر قهرمانی در یورو 2008، در یورو 2012 و جام جهانی 2010 به عنوان 

کاپیتان، جام قهرمانی را بالای سر برد.
9- کوبی جونز )آمریکا( - 164بازی ملی

هافبک جنگنده تیم ملی آمریکا بین سال های 1992 تا 2004، صد و شصت  و 
چهار بازی ملی برای تیم ملی کشورش انجام داد و 15گل نیز به ثمر رساند. او در 
جام های جهانی 1994، 1998و 2002 برای آمریکا بازی کرد و در رقابت های جام 
طلایی کونکاکاف در سال 2002 در تیم منتخب جام قرار گرفت. او همچنین در 

المپیک 1992بارسلون، برای آمریکا بازی کرد.
10-عدنان التالیانی )امارات( - 164 بازی ملی

زمانی که عدنان التالیانی در سال 1997 از بازی های ملی خداحافظی کرد، 
رکورددار بازی های ملی در دنیا بود. اما بعد از نزدیک دو دهه او به رتبه دهم سقوط 
کرده است. او در تمام سال های دوران بازی اش برای باشگاه اماراتی الشباب به میدان 
رفته است و به عنوان بازیکن قرن امارات معروف شد. او در زمان حشمت مهاجرانی 
سرمربی سابق تیم ملی ایران بود که برای اولین بار به اردوی امارات دعوت شد و  از 

آن پس یکی از ارکان اصلی این تیم بود.

نفس راحت آرژانتین با کینگ لئو

مسی، ناجی همیشگی آلبی سلسته
علیرغم پیروزی شیرین آرژانتین با درخشش خیره کننده لیونل مسی، این تیم 

هنوز هم نمایش قانع کننده ای برای هوادارانش ارائه نداده است.
 بعد از شکست دردناک برابر برزیل، آلبی سلسته برای بازگشت نیاز به عکس العملی 
سریع داشت و چه کسی بهتر از لیونل مسی می تواند مرکز ثقل بازگشت آرژانتین به 
جاده صعود به روسیه باشد. اما با این نتیجه هم ایرادات بازی شاگردان بائوسا هنوز به 
قوت خود باقی مانده است. گرچه هنوز و در طول تاریخ، آرژانتین در مرحله مقدماتی 
جام جهانی در خاک برزیل پیروز نشده است، اما این هرگز نمی تواند توجیه مناسبی 
برای نمایش آزاردهنده آنها در برابر سلسائو باشد. در دیدار بلوهوریزنته، یک بار دیگر ثابت 
شد که اگر مسی در اوج نباشد، آرژانتین چاشره ای جز شکست ندارد و شاید آنها باید 
تنها از دریافت 3 گل راضی باشند زیرا نتیجه می توانست از این هم دردناک تر باشد. 
بعد از دیدار برابر برزیل، شاگردان بائوسا به شدت به پیروزی برابر کلمبیا نیاز داشتند 
و قطعا اگر سرمربی این تیم زیر تیغ تند انتقادات قرار داشت، درست یا غلط، لیونل 
مسی نیز یک بار دیگر متهم به عدم درخشش در عرصه ملی شده بود. اما لیونل مسی 
به کرات نشان داده است که در روزهای بحرانی می تواند در نقش منجی ظاهر شود و 
بامداد امروز نیز در همان ابتدای بازی و با استفاده از استعداد غریزی خود و نواختن ضربه 
آزادی غیرقابل مهار، آرژانتین را از حریف سرسخت خود پیش انداخت. کلمبیا درست در 
منطقه ای که حوزه تخصصی مسی محسوب می شود، موقعیت خوبی به حریف تقدیم 
کرد و دارنده 5 توپ طلای فوتبال نیز با ضربه ای غیرقابل مهار، گل اول بازی را به نام 
خود به ثبت رساند. اگرچه این گل را می توان تنها نتیجه نبوغ فردی مسی دانست، اما 
کلمبیا خیلی زود قافیه را به حریف واگذار کرد و حاضران در استادیوم، تنها 23 دقیقه 
بعد از شروع بازی، شاهد به ثمر رسیدن گل دوم آرژانتین نیز بودند. این بار ستاره شماره 
10 در نقش گلساز ایفای نقش میکرد و ارسال بی نقص او با ضربه سر لوکاس پراتو 
همراه بود. با تصمیم ادگاردو بائوسا، گونسالو ایگواین و سرخیو آگوئرو بازی را از روی 
نیمکت آغاز کردند و پراتو با به ثمر رساندن این گل، تصمیم سرمربی آلبی سلسته را 
توجیه کرد. اور بانگا، بازیگردان خط میانی آرژانتین در این دیدار، به شکل محسوسی 
باعث پیشرفت روند بازی آنها شد. ستاره این روزهای اینتر که به جای انزو پرز که نمایش 
ناامید کننده ای در برابر برزیل داشت، در ترکیب قرار گرفت، نمایش بسیار خوبی داشت 
و کیفیت بازی او باعث شد تا آنخل دی ماریا نیز روز خوبی را تجربه کند و بیشتر در 
موقعیت گلزنی قرار بگیرد. نتیجه این تغییر تاکتیکی، به ثمر رسیدن گل سوم آرژانتین 

در دقایق پایانی بازی توسط وینگر تند و تیز پاری سن ژرمن بود. 
البته نقش لیونل مسی در گل سوم نیز غیرقابل انکار بود و او 

موفق شد از غیبت جیسون موریو نهایت استفاده را برده و 
موقعیتی بسیار مناسب را برای هم تیمی خود فراهم کند. 
با این تفاسیر و حتی با پیروزی دلنشین و به موقع نیز نمی 
توان از ضعف های بزرگ تیم بائوسا چشم پوشی کرد. هنوز 
هم فضای خالی زیادی در بین خط میانی آرژانتین دیده 
می شود و علیرغم درخشش اور بانگا، خلا فضاسازی از 

سوی هافبک های این تیم به شدت حس می شود. 
در نهایت و همانگونه که پکرمن، سرمربی تیم نگون 
بخت کلمبیا در پایان بازی اعتراف کرد، حضور فوق 
ستاره ای به نام لیونل سی در میدان، تفاوت ها را 
به شکل محسوسی رقم زد اما جدول مسابقات 
مرحله گروهی مقدماتی جام جهانی موید آن 
است که آرژاتین هنوز هم جایی در بین 4 
تیم بالایی ندارد و با ادامه این روند، باز هم 

بازی های دشوار و سرنوشت سازی در انتظار 
آنها خواهد بود.
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بدترین ها همیشه برای تیم ملی فوتبال ایران است

اعتراض کمترین توقع از فدراسیون "تاج"
کنفدراسیون فوتبال آسیا در حالی ورزشگاه 
عبدالرحمان را برای دیدار ایران و سوریه انتخاب 
کرد که پیش از برگزاری بازی مسئولان فوتبال 
کاستی های  و  مشکلات  به  نسبت  بارها  ایران 
محل برگزاری این بازی اعتراض کرده بودند اما 
AFC گوش شنوایی برای شنیدن این اعتراضات 

نداشت.
 تیم ملی فوتبال ایران در یکی از حساس ترین 
جهانی 2018  جام  انتخابی  در  خود  بازی های 
روسیه در سرمبان مالزی مقابل سوریه قرار گرفت 
و در زمینی که کمترین شباهت را به زمین فوتبال 
داشت به مصاف این تیم رفت و در پایان نتیجه ای 
بهتر از تساوی بدون گل را به دست نیاورد. شاید 
تنها نکته خوشحال کننده درباره این دیدار صحیح 
و سلامت بودن بازیکنان تیم ملی فوتبال ایران 
بود که توانستند جان سالم از این زمین باتلاقی 

عبدالرحمن به در ببرند.
حجم بارش های قبل از شروع بازی به حدی زیاد 
بود که چندین بار اخباری مبنی بر لغو و یا به تاخیر 
افتادن این بازی منتشر شد. در این فاصله کارلوس 
کی روش که به شدت از تصمیمات AFC و فیفا 
عصبانی بود، با نماینده و ناظران برگزاری مسابقه ها 
مناسب  تصمیم گیری  خواستار  و  کرد  صحبت 
درباره برگزاری این دیدار و توضیح درباره انتخاب 

محل برگزاری بازی شد.
پیش از برگزاری بازی در حالی که سوریه یک 
دیدار تدارکاتی در این ورزشگاه برگزار کرده بود، 
اجازه تمرین کردن هم به تیم ملی ایران داده نشد 
تا ملی پوشان ایرانی برای نخستین بار در زمین 

باتلاقی به میدان بروند.
نکته حائز اهمیت در این باره این است که مقر 
دارد.  قرار  مالزی  در  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون 
جایی که ورزشگاه عبدالرحمان نیز در فاصله چند 
کیلومتری از این سازمان برای برگزاری دیدار ایران 

و سوریه انتخاب شده بود. در واقع AFC تلاش 
خود را کرد که این دیدار در نزدیک ترین فاصله 
به مقر این سازمان برگزار شود و به اعتراضات 
هیچ کدام از دو کشور هم پاسخ مناسب و درخور 

توجهی نداد.
پیش از برگزاری بازی تصورات بر این بود که 
سوریه این ورزشگاه را انتخاب کرده تا بتواند با توجه 
به شرایط و مشکلات موجود حداقل امتیاز این بازی 
را به دست آورد اما ایمن الحکیم، سرمربی سوری ها 
تاکید کرد که آن ها هیچ علاقه ای به برگزاری بازی 
در ورزشگاه عبدالرحمان نداشتند و در واقع به آن ها 
ظلم شده است. او گفت که AFC تاکید زیادی بر 

برگزاری بازی در این ورزشگاه داشته و سوری ها 
نقشی در انتخاب ورزشگاه نداشته اند.

البته این تمام ماجرا نبود و کی روش هم پس از 
بازدیدی که ماه گذشته از شهر سرمبان و ورزشگاه 
عبدالرحمان به عمل آورده بود تمامی کاستی ها 
و مشکلات را به گوش فدراسیون فوتبال ایران 
می رساند و فدراسیون فوتبال هم بلافاصله اعتراض 
خود را نسبت به برگزاری بازی در این ورزشگاه 
انجام می دهد و در نهایت خواستار رسیدگی به 
وضعیت موجود می شود اما گویا AFC هیچ گوش 
موجود  شرایط  اصلاح  و  بررسی  برای  شنوایی 

نداشته است.

به گفته کی روش، مسئولان AFC با علم بر 
مشکلات و شرایط موجود این ورزشگاه را انتخاب 
کرده اند چرا که در طول این فصل از سال هیچ 
مسابقه ی فوتبالی در مالزی برگزار نمی شود و در 
واقع بارش های شدید باران اصلی ترین عامل در 
 AFC عدم برگزاری این مسابقه هاست. با این وجود
فقط به دنبال رسیدن به خواسته های خود بوده 
و تلاش داشته که بازی ها در زمان و مکان مقرر 

برگزار شود.
پس از اتمام بازی همه اهالی فوتبال در انتظار 
شکایت و اعتراض فدراسیون فوتبال هستند تا حق 
ضایع شده از فوتبال ایران مطالبه شود اما در قانون 

هیچ بندی مبنی بر شکایت نسبت به برگزاری بازی 
وجود ندارد و نهایتا فدراسیون فوتبال ایران می تواند 
اعتراض خود را نسبت به مشکلات و کمبود امکانات 
به کنفدراسیون فوتبال آسیاو فیفا اعلام کند. البته 
مشخص نیست کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا 
علاقه مند به شنیدن این اعتراضات باشد یا نه؟ 
چرا که اگر قرار بر رسیدگی بود، قبل از برگزاری 

می توانستند به درخواست ایران توجه کنند.
مهم ترین ضعف فوتبال ایران در طول سال های 
در  نفوذ  عدم  بلکه  نبوده  فنی  مسائل  گذشته 
تصمیمات مدیریتی فوتبال آسیا بوده است، چرا که 
در موارد مختلفی نتوانسته ایم از حق و حقوق مان 
دفاع کنیم و شاید اگر عملکرد خوب تیم ملی 
این  نبود،  و قطر  ازبکستان  مقابل کره جنوبی، 
تساوی مقابل سوریه می توانست در راه صعود به 
جام جهانی برای تیم ملی مشکل ساز شود و مانع 
از صدرنشینی شاگردان کی روش در گروه نخست 

این مسابقه ها شود.
فوتبال  فدراسیون  بالاخره  می رود،  انتظار 
ایران بتواند جایگاه اصلی خود از نظر دیپلماسی 
فوتبالی را در آسیا به دست آورد و حقوق خود را 
از مسئولان فوتبال این قاره مطالبه کند تا دیگر 
 AFC شاهد کارشکنی ها و غرض ورزی های فیفا یا
اعتراض  کوچک ترین  با  که  مسئولانی  نباشیم. 
کشورهایی مانند عربستان، قطر و امارات، لرزه بر 
اندام شان می افتد و در سریع ترین زمان ممکن با 

درخواست این کشورها موافقت می کنند.
از  ذره ای  اخیر  سال های  در  که  کشورهایی 
موفقیت های فوتبال ایران را کسب نکرده اند اما 
فوتبال آسیا محسوب  اصلی  همواره سکانداران 
می شوند. امید است که مسوولان فوتبال ایران با 
اعتراض شدید نسبت به آنچه در مالزی گذشت 
حداقل از تکرار اتفاقات مشابه در آینده جلوگیری 

کنند.

دایی:
 شکایت من از پرسپولیس نیست از مدیران این باشگاه است

سرمربی تیم فوتبال نفت تهران تأکید کرد، شکایتش از 
مسئولان باشگاه پرسپولیس است نه این باشگاه که سال ها 

در آن بازی و مربیگری کرده است.
 علی دایی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل 
شهرداری فومن در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی 
ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: خوشحالم که بعد از 
مدت ها با خبرنگاران مواجه می شوم. باید بگویم مقابل یک 
حریف فومنی به میدان می رویم و مطمئنم بازی راحتی 
نخواهیم داشت، چون چند بازی اخیر این تیم را آنالیز 
کرده ایم و می دانیم تیم خوبی دارند. مطمئناً اگر بازی خوبی 
انجام ندهیم، شهرداری فومن برای مان مشکل ساز می شود.

سرمربی تیم فوتبال نفت تهران در ادامه افزود: در این 
مسابقه باید با تمرکز بالا به زمین برویم. این دیدار می تواند 
برای ما، یک دیدار تدارکاتی خوب باشد. امیدوارم بازی را 

ببریم و به مرحله بعدی برویم.
وی در مورد آلودگی هوای شهر تهران هم گفت: تنها 
بازی کردن مطرح نیست. ما در این شرایط تمرین می کنیم 
آن هم روزی دو نوبت. متأسفانه کسی به فکر سلامت ما 
نیست. مجبوریم با هر برنامه ای که می دهند بازی کنیم. 
کنیم.  دنبال  را  بازی ها  مجبوریم  و  نوشته شده  برنامه 
می دانید دو ساعت تمرین کردن در روز در این وضعیت 
آلودگی هوا چقدر ضرر دارد؟ بازی هم سنگین تر از تمرین 

است و باید 90 دقیقه در زمین باشیم.
دایی همچنین تصریح کرد: به عقیده من، باید فکری 
به حال عموم مردم کنند، چون تنفس در این هوا، ضرر 
زیادی دارد. سال هاست با این مشکل مواجه ایم و همه هم 
این را می دانند، اما بسیاری از مردم از این آلودگی ها صدمه 
دیده اند و می بینند. تهران شده فقط پارکینگ ماشین ها، 
با این همه برج سازی بی رویه و تولید زیاد ماشین. در 
کشورهای دیگر چقدر ماشین تولید می شود و در ایران 
چقدر تولید می شود؟ البته خبرنگاران بیشتر از بقیه، موضوع 
را می دانند. باید برای زندگی مردم، فکری اساسی شود، 

وگرنه همه ما بیش از اینها آسیب می بینیم.
سرمربی تیم فوتبال نفت تهران در واکنش به طرح این 
موضوع که هواداران پرسپولیس دوست دارند بعد از حذف 
تیم شان، تیم او قهرمان جام حذفی شود، تاکید کرد: از 
طرفداران پرسپولیس ممنونم که به من لطف دارند. من 
ممنون همه مردم ایران هستم. امیدوارم بتوانیم وضعیت 
تیم را تغییر دهیم و بتوانیم در لیگ و جام حذفی حرفی 
برای گفتن داشته باشیم. سرمربی پیشین تیم فوتبال 
پرسپولیس در مورد شکایتش از این باشگاه نیز خاطر 
نشان کرد: متأسفانه مدیران باشگاه باعث رقم خوردن این 
اتفاق شده اند. من حداقل 15 نامه در این ماه ها به باشگاه 
پرسپولیس ارسال کرده ام و از جیب خودم پول داده ام. همه 
می دانند با چه وضعیتی از پرسپولیس جدا شدم. با گذشتی 
که از مطالباتم داشتم، می خواستم باشگاه فقط مالیاتم را 
بپردازد که این طور نشد. چک مالیات را دارم که متعلق 
به سال 93 است. متأسفانه مالیات یک سال مرا پرداخت 

نکرده اند.
دایی در این زمینه تصریح کرد: با مدیران فعلی باشگاه 
پرسپولیس کلی مکاتبه و حتی صحبت کردیم، اما کسی 
پا پیش نمی گذارد. من از جیب خودم مالیاتم را دادم. من 
از پرسپولیس شکایت نکردم بلکه از مدیران این باشگاه 
شکایت کردم. من همین حالا ممنوع الخروج شوم، چه 
کسی جوابگو خواهد بود؟ متأسفانه با اینکه ده ها جلسه 
داشتیم و با اینکه وضعیت مالی شان خوب است، اما پول ما 
نه مالیات پول مان را هم نمی دهند! مگر از اسپانسرشان پول 

نمی گیرند؟ چرا پول ما را نمی دهند؟
باشگاه  اسپانسر  کرد:  اضافه  تهران  نفت  سرمربی 
بازیکنان  به  تهران  نفت  باشگاه  برابر  سه  پرسپولیس 
پرسپولیس پول داده، اما پول مرا نمی دهند. مسئولان 
پرسپولیس با عملکردشان باعث شدند من شکایت کنم. من 
تمام نامه هایی را که به باشگاه پرسپولیس و کمیته انضباطی 
ارسال کردم، دارم. همه مدارک نیز موجود است. گفتم اگر 
همکاری کنند، شکایتم را پس می گیرم اما همکاری نشد. 
از ما یک ماه برای پرداخت مالیات وقت خواستند، ولی 
پنج ماه گذشته و هیچ خبری نیست. وظیفه ام در قبال 
پرسپولیس را انجام دادم اما برخی دوست ندارند مشکلات 

با آرامش حل شود.
برگزاری دیدار سوریه - ایران در شرایط جوی نامساعد 
شهر سرمبان مالزی، سوژه پرسش دیگر خبرنگاران از دایی 
بود که وی در این مورد اظهار داشت: مطمئناً این زمین به 
ضرر تیم ملی ما بود. ما از لحاظ فنی سرتر از حریف بودیم، 
اما زمین بازی وضعیت مان را کاملًا دشوار کرد. من بازی 
شهرداری فومن و داماش را آنالیز می کردم. زمین آنها شبیه 
به زمین بازی سوریه - ایران بود. این زمین باعث شد سوریه 

به خواسته خودش برسد و همه چیز به سود آنها تمام شد. 
در این بین کاری از دست بازیکنان و مربیان ما برنمی آمد.

وی در خصوص اوضاع مالی باشگاه نفت تهران تصریح 
کرد: به ما فقط قول می دهند! تا الان هیچ قولی، عملی 
نشده است. تا کنون فقط 20 درصد طلب بازیکنان پرداخت 
شده است و ما کمترین دریافتی بین تمام تیم های لیگ 
برتری را داشته ایم. قرار بود پولی به ما بدهند که آن هم 
پرداخت نشد. از بازیکنان یک هفته وقت خواستیم و گفتیم 
تمرین کنند. البته قرار شده امروز، خبرهایی شود. در مورد 
تیم ما خیلی مسائل است که در اینجا نمی توانم آن را 
بگویم. خیلی از مسائل را نمی توانیم بگوییم، اما امیدواریم 
وضعیت مان بهتر شود. سرمربی نفت تهران در مورد اینکه 
خودش در دنیای فوتبال یک برند است، اما اعتبارش را 
خرج فوتبال ایران و باشگاه ها می کند، گفت: بله، این مسئله 
درست است. من دیگر نمی خواهم خودم را جلوی بازیکنان 
خراب کنم. سال قبل از جیب خودم به بازیکنانم پول دادم، 
اما هیچ کس نگفت چه اتفاقی افتاد. برخی پول گرفتند، اما 
برخی پولی نگرفتند. در صبا این همه هزینه کردیم، ولی در 
نهایت چه شد؟ هنوز 40 درصد قراردادم را از باشگاه صبا 
طلبکارم. هر کجا که می رویم، همین بساط است. متأسفانه 
عدم نکردن به تعهدات، به یک معضل در باشگاه ها بدل 

شده است و همه باشگاه ها دست به این کارها می زنند.
 دایی در پایان تصریح کرد: فقط منتظریم کسی مریض 
شود تا همه به یاد او بیفتیم. شما ببینید بزرگان این فوتبال 
تا وقتی سالم هستند، مورد توجه قرار نمی گیرند، اما به 
محض اینکه مریض می شوند، همه به یادشان می افتیم. این 
درست نیست. متأسفانه این موضوع همیشه وجود داشته و 

حاکم بر فوتبال کشور ماست.

بررسی شرایط صعود ایران

23 خرداد؛ روز سرنوشت!

اسلامی: استقلال فکر بردن صبا را نکند

نتایج بازی های روز گذشته در گروه A منطقه آسیا رقابت در این گروه را به یک رقابت 
سه تیمی تبدیل کرد.

 پس از دور رفت مسابقات انتخابی جام جهانی 2018 در گروه A منطقه آسیا ایران، 
کره جنوبی و ازبکستان به ترتیب با 11 ، 10 و 9 امتیاز اول تا سوم هستند. این سه تیم 
در تلاش اند که سهمیه های صعود مستقیم را کسب کنند. همانطور که می دانید از هر 
گروه دو تیم مستقیما راهی جام جهانی روسیه می شوند و تیم سوم کارش به بازی های 

پر پیچ و خم پلی آف کشیده می شود.
در هر حال در انتهای جدول هم سه تیم سوریه، قطر و چین در نهایت باید به فکر 
سوم شدن و حضور در پلی آف باشند که رسیدن به این جایگاه هم برایشان ماموریتی 
تقریبا غیرممکن است. با این حساب باید گفت تکلیف این گروه تا حدودی روشن شده 
است. از بین سه تیم ایران، کره جنوبی و ازبکستان دو تیم بلیت روسیه را کسب می 
کنند و یک تیم سر از بازی های پلی آف در می آورد. با نگاهی به جدول و بازی های 
دور برگشت باید گفت ایران همچنان شانس اول است. ایران البته اگر سوریه را می برد 
کار بسیار آسانی در دور برگشت داشت و تنها به کسب چند نتیجه خوب در بازی های 

خانگی نیاز پیدا می کرد.

الان هم وضعیت ایران بسیار خوب است. شاگردان کارلوس کی روش در صدر جدول 
قرار دارند و در دور برگشت سه بازی در تهران دارند. شاید آسان ترین فرمول این باشد 
که ایران و کره جنوبی از ازبکستان جدا شوند و با خیال آسوده مسافر روسیه شوند. در 

دور برگشت ایران سه بازی در خانه دارد و ازبکستان دو مسابقه خانگی پیش رو دارد.
شرایط برای صعود ایران مهیا است. بهترین کار این است که تیم ملی خود را محتاج 
سه امتیاز بازی با کره جنوبی نکند. ایران سه بازی خانگی مقابل چین، ازبکستان و سوریه 
دارد و اگر در همین سه بازی برنده شود و خود را به امتیاز بیستم برساند به احتمال فراوان 
صعودش قطعی می شود چرا که ازبکستان  با توجه به بازی های سختش، نمی تواند 
از مابقی بازی ها حداکثر امتیازها را جمع کند. در واقع ایران اگر می خواهد صعود بی 
دردسری را تجربه کند باید در 23 خرداد 96 ازبکستان را در تهران شکست بدهد.به 

احتمال فراوان اگر ایران در آن روز به این نتیجه برسد صعودش را قطعی خواهد کرد.
فراموش نکنید احتمال اینکه ازبکستان و کره جنوبی هم امتیاز از دست بدهند کم 
نیست و در نهایت برای صعود 20 امتیاز هم کافی به نظر می رسد. راحت ترین کار این 
است که در تهران، چین، ازبکستان و سوریه را ببریم و کارمان را ساده کنیم. ضمن اینکه 
تیم ما تیمی نیست که در قطر و کره جنوبی به راحتی ببازد. فعلا جای نگرانی وجود ندارد!

هافبک صبای قم از مسؤولان تیمش خواست اگر اجازه 
جدایی به حامد لک می دهند، رضایت نامه او را نیز صادر 

کنند تا بتواند به تیم دیگری برود.
کریم اسلامی در مورد ارائه پیشنهاد یک باشگاه سوئدی 
به حامد لک دروازه بان صبا گفت: لک یکی از بهترین 
دروازه بان های ایران است و همه می دانند نقش ویژه ای 
در نتایج این فصل صبا داشته است؛ از مدت ها قبل در 
جریان پیشنهاد او بودم؛ مدیرعامل باشگاه عنوان کرده 
مانع پیشرفت لک نمی شود که حرف او به این معنا است 

رضایت نامه او را می دهد.

را صادر  قرار است رضایت نامه لک  اگر  داد:  ادامه  او 
کنند اجازه جدایی بنده را نیز در نیم فصل بدهند؛ من 
هم پیشنهاد دارم و مانع از پیشرفتم نشوند؛ چه فرقی بین 

من و لک است؟
هافبک صبا پیرامون مشکلات مالی تیمشان اظهار کرد: 
واقعا این وضعیت خوب نیست و فقط چندین بار مسؤولان 
با ما جلسه گذاشتند ولی هیچ اتفاقی رخ نداده و ادامه کار 
با این روند سخت است؛ بازیکنان و کادر فنی صبا خیلی 

شرف دارند که با این شرایط کار می کنند.
اسلامی در خصوص بازی با استقلال گفت: بردن صبا 

برای هر تیمی سخت است؛ نه ما و نه استقلال بازی 
آسانی نخواهیم داشت ولی به هر حال همان طور که 
استقلال به دنبال برد و صعود است ما هم به دنبال  رفتن 
به جمع هشت تیم و برد آنها  هستیم؛ مطمئنا مسابقه 
زیبایی رقم می خورد و تماشاگران بازی خوبی خواهند 
دید؛ تیم ما جوانان خوبی دارد و سایر بازیکنان هم برای 
بازیکنان  استقلال  باتجربه هستند؛  اینگونه مسابقات 
خوبی دارد ولی کسی نباید تصور کند آنها بازی راحتی 
مقابل ما خواهند داشت چون شانس هر دو تیم یک 

اندازه است.



 

5 علمی و سلامت 

این ژل طبیعی پوست شما را جوان می کند

جوانسازی پوست با گوجه فرنگی
یک پژوهشگر طب سنتی  گفت : استفاده از میوه ها و سبزیجات، دمنوش و بخور 

گیاهان دارویی در روند جوانسازی و رطوبت رسانی پوست تاثیر چشمگیری دارد.

حیدر عظمایی پژوهشگر طب سنتی اظهارداشت : برای جوانسازی و پیشگیری از 
ایجاد چین و چروک حفظ رطوبت پوست ضروری است .وی اظهار داشت: در پوست 
هایی که از رطوبت کافی برخوردار نیستند باید با آب رسانی مناسب به سلول های 
پوست به فرآیند ترمیم و بازسازی آن کمک کرد.عظمایی با تاکید بر اینکه رفع تجمع 
چربی بیش از حد در پوست در ایجاد طراوت پوست موثر است، بیان کرد: تابش آفتاب 
به خاطر اشعه ماورای بنفش موجب تحریک پوست و تجمع چربی زیاد بر سطح 
پوست می شود.این پژوهشگر طب سنتی عنوان کرد: در برخی مشاغل مانند افرادی 
که با شوینده های اسیدی حساسیت زا سر و کار دارند یا کسانی که با سنگ و خاک 
مجاورت دارند احتمال بروز آلرژی های پوستی افزایش پیدا می کند.وی تصریح کرد: 
در حفظ زیبایی پوست مسئله پیشگیری و مراقبت حائز اهمیت است که استفاده از 
کرم های ضدآفتاب و مرطوب کننده های متناسب با نوع پوست در ایجاد لطافت و 
شادابی آن تاثیر چشمگیری دارد.عظمایی تاکید کرد: به طور کلی برای انجام پاکسازی 
پوست باید از شوینده های مجاز و مناسب که چربی های زائد را از روی پوست رفع 
می کنند استفاده کرد تا پوست بتواند روند ترمیم و بازسازی را به خوبی انجام دهد.

این پژوهشگر طب سنتی بیان کرد: افرادی که دارای طبع مرطوب هستند معمولا 
در معرض مشکلات پوستی نیستند و بیشتر افراد دارای طبع گرم و خشک، سرد 
و خشک دچار مشکلات پوستی می شوند، همچنین در افراد دارای طبع صفراوی 
خشکی پوست بیشتر مشاهده می شود .وی تاکید کرد: افراد باید از استعمال دخانیات، 
مصرف غذاهای صفرا ساز مانند ادویه جات، شکلات، غذاهای سرخ کردنی و فست 
فودها برای داشتن پوست سالم پرهیز کنند.عظمایی با بیان اینکه پاکسازی کبد، روده 
و کلیه ها در ایجاد شادابی و سلامت پوست حائز اهمیت است، اظهار داشت: مصرف 
آب انار، جوشانده عناب و انواع میوه ها و سبزیجات تازه در ایجاد سلامت پوست 
بسیار اهمیت دارد.این پژوهشگر طب سنتی اذعان کرد: مصرف عرق شاتره، کاسنی، 
خارشتر، خارخاسک و کیالک 3 استکان در روز، نیم ساعت قبل یا 2 ساعت بعد از 
صرف غذا به همراه یک قاشق چای خوری سکنجبین موجب پاکسازی سیستم 
خونرسانی می شود.وی گفت: لایه برداری آرد باقالا، آرد عدس به همراه کمی کف 
دریا، سدر ، بابونه، ماست و لیمو ترش به عنوان ماسک به مدت 20 تا 30 دقیقه بر 
روی پوست برای سلامت آن توصیه می شود، لازم به ذکر است که در پوست های 
چرب، سرکه و در پوست های خشک شیر به جای آن استفاده شود.عظمایی با بیان 
اینکه استفاده از روغن گل راعی، روغن گل مغربی، روغن بابونه و روغن بادام شیرین در 
پوست های خشک سبب آب رسانی و لطافت آن می شود، تصریح کرد: خوردن میوه 
هایی مثل سیب، لیموترش، آناناس، شلیل، لیمو شیرین، کاهو و خیار موجب پاکسازی 
خون و طراوت پوست می شود.  این پژوهشگر طب سنتی تاکید کرد: استفاده از 
ماسک کدو، خیار و  پوست موز تاثیر زیادی در رطوبت رسانی و جوان سازی پوست 
دارد .وی ادامه داد: استفاده از ماسک گوجه فرنگی سالم و رسیده بر روی پوست می 
تواند به لایه برداری و رفع چین و چروک صورت و پاکسازی آن کمک کند.عظمایی 
عنوان کرد: استفاده از ژل آلوئه ورا به دلیل خواص فراوانی که در جوانسازی پوست و از 
بین بردن جای جوش دارد 10 تا 15 دقیقه بر روی پوست سبب آب رسانی سریع و 
ترمیم کنندگی پوست و عوارض ناشی از آفتاب سوختگی می شود.این پژوهشگر طب 
سنتی اظهار داشت: بخور بابونه، گل بنفشه و تخم گیشنیز در پاکسازی پوست تاثیر 
چشمگیری دارد، همچنین در پوست های دارای جوش های عفونی بخور بابونه، پونه 
و تخم گیشنیز بسیار موثر است.وی بیان کرد: مدت زمان انجام بخور باید  10 تا 15 
دقیقه و یک روز در میان صورت بگیرد، استفاده زیاد از بخور سبب خروج چربی زیر 
پوست و از بین رفتن رطوبت پوست می شود.عظمایی یادآور شد: استفاده از ترکیب 
صدر و بابونه به همراه سرکه یا گلاب به عنوان ماسک برای از بین بردن جوش های 

سر سیاه تاثیر چشمگیری دارد. 

چاقی خطر چه سرطان هایی را زیاد می کند؟
بر اساس بررسی های جدید، چاقی و اضافه وزن بیش از آنچه قبلا تصور می شد، 
خطر ابتلا به برخی سرطان ها را افزایش می دهد، مانند سرطان معده، سرطان کبد 

و سرطان تخمدان.
در واقع ممکن است حدود 9 درصد از تمام سرطان ها به طور مستقیم به علت 
چاقی باشند، اما خوشبختانه می توان تا حد زیادی جلوی اضافه وزن و در نتیجه ابتلا 

به بیماری هایی از این قبیل را گرفت. 
اگر ما دچار اضافه وزن نباشیم در گروه پر خطر قرار نخواهیم گرفت . البته گاهی 
اوقات، دیگر برای کاهش وزن دیر است، اما سوال اینجاست که آیا در این شرایط نیز 

کاهش وزن احتمال بروز خطر را کاهش می دهد؟ 
احتمالا اطلاعات زیادی در این باره وجود ندارد. بیش از هزار بررسی نشان داده 
است که چاقی و اضافه وزن نقش مهمی در بروز چندین نوع سرطان دارد که برخی 
از انواع آن قبلا مشخص شده اند و شامل سرطان های روده ی بزرگ، مری، کلیه، 

رحم و سینه است.
سرطان معده

چربی اضافی بدن می تواند منجر به التهاب مزمن شود ، به خصوص در مجرای 
گوارشی. با توجه به ارتباطی که چاقی با سرطان مری )که جزئی از سیستم گوارش 
است( دارد، ارتباط بین سرطان معده و چاقی نیز تعجب آور نیست. التهاب مزمن که 
می تواند به وسیله ی چاقی تحریک شود، ممکن است منجر به سوزش بیشتر، از 

جانب اسید معده شود که می تواند در نهایت به سرطان معده ختم گردد.
سرطان کبد

چاقی می تواند موجب تغییراتی در کبد شود که درست مانند اثر مصرف الکل است. 
در این حالت ما با چیزی شبیه به مکانیسم سیروز کبد که منجر به سرطان می 

شود، می میریم! 
اما این نوشیدن الکل نیست که آسیب ایجاد می کند، بلکه چاقی خودش چربی کبد 

را تغییر می دهد که به آن بیماری کبد چرب غیرالکلی می گویند.
سرطان کیسه صفرا

چاقی خطر بروز سنگ کیسه صفرا را افزایش می دهد. سنگ صفرا ، رسوب کم 
کلسترول است که می تواند باعث التهاب کیسه ی صفرا گردد و به نظر می رسد 

داشتن سنگ کیسه ی صفرا خطر ابتلای به سرطان کیسه صفرا را بالا می برد.
سرطان پانکراس )لوزالمعده(

ما می دانیم که چاقی می تواند فرایند تولید انسولین را تضعیف نماید. اختلال در 
فرایند های معمول سوخت و ساز بدن ناشی از پانکراس ممکن است به افزایش خطر 

ابتلا به سرطان لوزالمعده ختم شود.
سرطان تخمدان

سلول های چربی، هورمون استروژن تولید می کنند و به نظر می رسد استروژن 
اضافی، مقصر اصلی ابتلا به سرطان سینه و سرطان رحم در زنان سنگین وزن است 
. ظاهرا سرطان تخمدان نیز مانند این دو بیماری به وسیله ی افزایش سطح این 

هورمون و التهابات ناشی از چاقی رخ می دهد.
مننژیوم

بسیاری از تومورهایی که از مننژ رشد می کنند )مننژ بافت نازکی است که مغز و 
نخاع را می پوشاند( در واقع غیر سرطانی هستند. 

اطلاعات کمی در مورد آنچه که باعث ایجاد این تومورها و آنچه که موجب سرطانی 
شدن آنها می شود در دسترس است، اما هورمون های اضافی تولید شده توسط سلول 

های چربی، احتمالا در این رابطه نقش ایفا می کنند.
سرطان تیروئید

بازهم تولید اضافی )یا عدم تولید( هورمون در این جا مورد توجه است. اما با افزایش 
وزن، تیروئید نیز اندازه ی خود را افزایش می دهد. بزرگ شدن تیروئید، شانس بروز 

جهش های ژنی و سرطانی شدن را بالا می برد.
مولتیپل میلوما )میلوم چندگانه(

التهاب مزمن در این جا نیز نقش دارد. چاقی احتمالا پروسه ی التهابی را تحریک 
می کند که منجر به افزایش تغییر سلول های مغز استخوان خواهد شد. 

آلودگی هوا؛ وقتی همه مقصریم 

مسبب آلودگی هوا یک نفر، چند نفر و حتی چند صد نفر نیستند زیرا این معضل 
چنان گسترده است که ایجاد این میزان آلودگی از توان این افراد خارج است؛ منشاء 
بخشی از مشکل آلودگی هوا اقدام جمعی از شهروندان است که هنوز نسبت به عوارض 

و زیان های آن به باور درونی نرسیده اند. 
برای خیلی افراد باور و اعتقاد زمانی حاصل می شود که یک پدیده و مساله را با چشم 
خود دیده باشند و سپس به باور برسند؛ این دسته از افراد بیشتر به ظواهر یک پدیده 
توجه نشان می دهند و به طور مثال هیچ کس بیمار نیست و بیمار نمی شود مگر اینکه 

درد بر او مستولی شود و به مریضخانه برود.
آلودگی هوا کسی را بیمار نمی کند چون نمی بیند که چگونه انواع آلاینده ها و مواد 
سمی و مضر وارد بدن او می شود و کم کم آثار خود را روی انسان برجای می گذارد. 
اگر هر فردی به این اعتقاد برسد که آلودگی هوا روی سلامتی قلب، عروق، تنفس، 
ریه و خیلی از اعضای دیگر بدن تاثیر زیانبار و غیرقابل جبرانی دارد شاید به توصیه 
ها گوش کند و هرگز خودروی خود را از منزل خارج نکند و از وسایل حمل و نقل 

عمومی استفاده کند.
به نظر می رسد هنوز به چنین باوری نرسیده ایم و بیشتر اقدام های ما در این زمینه 
حالت ظاهری و نمادین پیداکرده در حالی که وضعیت آلودگی هوا در پایتخت و دیگر 

کلانشهرها از حالت اقدام های سمبلیک گذشته است.
بارها و به ویژه در روزهای آلودگی هوا از رسانه ها اعلام می شود که به دلیل آلودگی 
هوا، حتی الامکان از آوردن خودروی شخصی به حریم شهرها خودداری کنیم؛ چقدر 
این درخواست با اجابت شهروندان روبرو می شود شهروندانی که گوش شیطان کر، 
شاید او و یکی از عزیزانش قربانی آلودگی هوا شوند اما او هرگز وقعی به این حرف ها 
نمی نهند زیرا به باور او آلودگی هوا به زیان سلامتی او و عزیزش نیست و این بیماری 
فقط برای دیگران است. صبح ها، بعدازظهرها و یا هر موقع روز یا شب، وقتی در 
خودروهای خود و یا وسایل حمل و نقل عمومی به بیرون نگاه می کنید چند خودروی 
عمومی می بینید؟ به طور قطع شمار این خودروها از تعداد انگشتان یک دست هم 
فراتر نمی رود درحالی که خودروهای شخصی تا دلتان بخواهد در خیابان وجود دارد و 
هیچ کسی نیز از خود نمی پرسد این همه خودرو در خیابان چه می کند؟ هر خودرو 
چقدر آلاینده و سم در هوا پخش می کند و مستقیما به ریه های خودمان می رود؟ 
اما چون این آلاینده ها و سم ها به طور واضح قابل مشاهده نیست بنابراین این حرف 
غلطی است که دود خودروها و دی اکسید کربن حاصل از آن، عامل بیماری ها و مرگ 
انسان ها است! پزشک ها چقدر در رسانه ها گفته اند که آلودگی هوا منشاء بسیاری از 
امراض است. فضاهای مجازی و غیرمجازی انباشته از این نوع اخبار و اطلاعات است. 
وقتی کسی از ما بپرسد آلودگی هوا چه مضراتی برای انسان دارد مو به مو و شاید بهتر 
از دکتر آن را تشریح کنیم، ولی در خیابان ها، باور دیگر ما در حال وقوع است. در آلوده 
ترین روزها، تعداد خودروهای شخصی در خیابان کم نمی شود و بیشترین آنها نیز تک 

سرنشین هستند.
آمار دقیقی از خودروهای تک سرنشین در دست نیست اما خیلی راحت می توان به 
آن دست یافت. در خیابانی که تردد می کنید کافی است خودروهای تک سرنشین را 
بشمارید آنگاه آمار این خودروها دستتان می آید. این خودروها متهم اصلی آلودگی هوا 
در کلانشهرها معرفی شده اند. این یک معادله دشوار و پیچیده نیست که اگر تعداد 
خودروهای شخصی در خیابان کم شود به همان نسبت می تواند وسایل حمل و نقل 
عمومی از جمله اتوبوس بیشتر شود. کم شدن خودروهای شخصی به معنی کمتر 
شدن ترافیک و در نتیجه تردد آسان اتوبوس و وسایل حمل و نقل عمومی است. با تردد 
زود به زود اتوبوس، همه ما به موقع سرکار حاضر می شویم و از آلودگی هوا نیز کاسته 
می شود و این یعنی اینکه تعداد بیماران با منشاء آلودگی هوا کاهش خواهد یافت و 

خانواده ها نیز عزادار عزیزانشان نخواهند شد.
آلودگی هوا به معنی نابودی عزیزانمان است. برای یک لحظه و فارغ از مسایل روزمره 
زندگی به عوارض آلودگی هوا فکر کنیم، شاید دیگر مضرات آلودگی هوا فقط برای 
دیگران نباشد. آلودگی هوا؛ بزرگ، کوچک، پیر و جوان، دوست و دشمن نمی شناسد. 
مرگ خاموشی است که هر لحظه در کمین افراد است و شاید هرگز به باور نرسیم 

که آلودگی هوا هم می تواند انسان را از نفس کشیدن بیاندازد. چرا باور نمی کنیم!؟

به تازگی از مدل اولیه سیستم پروازی مافوق صوتی پرده برداری شده که می توان 
آن را نسخه ماورای تصوری از کنکوردهای افسانه ای به شمار آورد.

 1-XBمدل اولیه Boom Technology به نقل از نیو اطلس، شرکت دانش بنیان 
Supersonic Demonstrator را به عنوان نسل جدید هواپیماهای مسافربری مافوق 

صوت رونمایی کرده است.
این ماکت که در مقیاس یک سوم مدل واقعی ارایه شده برای آزمایش مجموعه ای 
از فناوریهای مورد نیاز در پروازهای مافوق صوت قرن بیست و یکم در نظرگرفته 

شده است.
این جت مسافربری در کلورادوی آمریکا به نمایش گذاشته شده است. به باور 
کارشناسان در این سیستم نوین پروازی از پیشرفته ترین فناوریهای قابل تصور در 

عرصه هوانوردی بهره گرفته شده است.
جت مافوق صوت XB-1 مجهز به سه موتور J85-21 ساخت شرکت جنرال 
الکتریک است و جالب اینکه شرکت Boom Technology اعلام کرده که در 
طراحی و ساخت این جت از ساختار هواپیماهای مافوق صوت کنکورد که محصول 

مشترک فرانسه و انگلیس بودند الهام گرفته شده است.
مجموعه ای از حرفه ای ترین طراحان در پروژه طراحی این جت حضور داشته اند 
که شماری از آنها سابقه همکاری با ناسا، اسپیس ایکس و بوئینگ را در پرونده کاری 

خود دارند.
گفته می شود XB-1 بازدهی بیشتری نسبت به هواپیمای پرمصرف و پرهزینه 

کنکورد دارد و جالب اینکه نسبت به آن نیز 10 درصد سریعتر پرواز می کند.
اندازه گیریهای دقیق حاکی از آن است که XB-1 به سرعت 2.2 ماخ )2335 
کیلومتر بر ساعت( می رسد که 2.6 بار سریعتر از جتهای فوق سرعتی امروزی است.

سریعترین جت مسافربری مافوق صوت دنیا 
یک عمل جراحی پیچیده بازسازی صورت با استفاده از 
تکنولوژی های جدید و پیشرفته در بخش جراحی دهان، 
فک و صورت بیمارستان طالقانی انجام شد. در این عمل 
جراحی 12 ساعته که در روز یکشنبه 16 آبان ماه امسال 
انجام شد، دکتر حامد محمدی متخصص جراحی فک و 
صورت و فوق تخصص جراحی انکولوژی و میکرو واسکولار 
  Worcestershire Acute Hospital از  گردن  و  سر 
انگلستان، دکتر حسین بهنیا استاد گروه جراحی دهان، 
فک وصورت دانشکده دندانپزشکی و بیمارستان طالقانی، 
دستیاران جراحی دهان، فک و صورت، گوش و حلق و 
بینی و ارتوپدی همکاری داشتند و از دو تکنولوژی به روز 
دنیا استفاده شد. دکتر حسین بهنیا در این مورد با بیان 
این که بیمار مردی 62 ساله است که سال 92 به وسیله 
اسلحه گرم در یک سانحه، نسوج گردن، فک پایین، 
زبان، فک بالا و بینی وی ازبین رفته است، گفت: عمل 
جراحی بازسازی صورت بیمار به صورت چند مرحله ای 

انجام خواهد شد و در حال حاضر مرحله اول بازسازی در 
ناحیه فک پایین و نسوج نرم از دست رفته گردن و کف 
دهان انجام شده است. وی افزود: در ابتدا با استفاده از 
سی تی اسکن سه بعدی بازسازی آناتومیکی به طور دقیق 
صورت گرفته است و توسط کارخانه تولیدکننده پیچ و 
پلاک، یک پلاک اختصاصی از جنس تایتانیوم ریخته 
شده است. همچنین با استفاده از سی تی اسکن سه بعدی 
استخوان پا، یک الگو برای اندازه دقیق آناتومیکی استخوان 
مورد نیاز تهیه شد و به وسیله این الگو، استخوان فیبولا 
به همراه نسوج نرم اطراف و عروق مربوطه برداشته شد 
و به محل Defect استخوان فک منتقل شد و با پیچ به 
پلاک تهیه شده ثابت شد و بلافاصله آناستوموز شریانی 
و وریدی به عروق گردن انجام شد. استاد گروه جراحی 
دهان، فک وصورت دانشکده دندانپزشکی دانشگاه شهید 
بهشتی خاطرنشان کرد: تکنولوژی دیگر، استفاده از داپلر 
بوده است که با اتصال مستقیم داپلر به شریان در محل 

آناستوموز، مانیتورینگ دقیق تر انجام می شود و مشکلات 
احتمالی در عروق سریعتر تشخیص داده خواهد شد و 
در نتیجه برای رفع اختلال ایجادشده بدون فوت وقت 
اقدام می شود. این تکنولوژی در افزایش شانس موفقیت 
مؤثر خواهد بود. بر اساس اعلام روابط عمومی دانشکده 
دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، وی 
اظهار کرد: حال عمومی بیمار در حال حاضر مساعد است 
و با مشکل خاصی مواجه نشده است و مراحل بعدی 
جراحی در چند ماه آینده انجام خواهد شد. دکتر بهنیا از 
همکاری دکتر اصغر پیوندی رییس دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، دکتر محمد جعفر اقبال رییس دانشکده 
دندانپزشکی شهید بهشتی، دکتر محمد علیزاده رییس 
بیمارستان طالقانی ، دکتر بهمن مالک رییس اتاق عمل، 
دکتر وثوقیان پزشک بیهوشی بیمار، گروه گوش وحلق و 
بینی، گروه بیهوشی، گروه ارتوپدی، محمد عبدالحسینی 

سرپرستار اتاق عمل و پرسنل اتاق عمل قدردانی کرد. 

پژوهشگران دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات تهران در تحقیقاتی آزمایشگاهی، 
نمونه هایی از پارچه های پنبه ای تولید کردند که از چند خاصیت متفاوت برخوردار 
است.  تاکنون کوشش های متعددی به منظور تولید منسوجات با خواص ویژه از جمله 
حفاظت از تابش اشعه UV، خود تمیزشوندگی، مقاومت در برابر شعله، ضد باکتری، 
دفع آب و نفت و هدایت الکتریکی انجام شده است. اهمیت این تحقیقات را می توان 
به مهم بودن عملکرد محصول نهایی از مواد چندمنظوره ارتباط داد. کالای پنبه ای نیز 
مصارف زیادی دارد که با انجام تکمیل چندمنظوره روی آن می توان سبب افزایش 
کاربرد و ارزش افزوده ی آن شد. آتوسا معظمی، مجری طرح در خصوص هدف دنبال 
شده در این طرح عنوان کرد: در این تحقیق، روشی جدید برای تولید پارچه پنبه ای 
با ویژگی های چندمنظوره  ضد باکتری، تأخیر شعله و خود تمیز شوندگی ارائه شده 
است. نانوذرات اکسید زیرکونیوم )ZrO2( به همراه ماده ی CTAB، اوره، مالئیک اسید 
و سدیم هیپو فسفیت برای حصول این ویژگی ها استفاده شده است. وی در ادامه به 
کاربرد نمونه پارچه های ساخته شده اشاره کرد و گفت: با توجه به غیرسمی بودن 
نانوذرات اکسید زیرکونیوم، این کالا می تواند در بیمارستان ها، پوشاک و نیز مکان هایی 
که امکان آتش سوزی وجود دارد، استفاده شود. معظمی خاطر نشان کرد: اخیراً برای 

تولید مواد با کارایی زیاد از نانو ذرات دیگر به عنوان جزء دوم کامپوزیت )با نانو ذرات 
ZrO2( استفاده شده است که معمولاً در دمای خیلی زیاد تولید و در بیشتر موارد این 
روش ها سبب تجمع نانو ذرات می شوند. به گفته وی، در این تحقیق با استفاده از روش 
ساده پارچه پنبه ای با ویژگی های عالی و با ثبات شستشویی خوب تهیه شده است. 
وی تاکید کرد:  نمونه های عمل شده با نانو ذرات ZrO2 تحت تابش نور خورشید، در 
برابر لکه ی متیلن بلو خاصیت خود تمیز شوندگی از خود نشان دادند. از طرفی اوره 
به عنوان منبع نیتروژن، خواص تأخیر شعله و خود تمیز شوندگی نمونه های پارچه 
پوشش داده شده با نانو ذرات ZrO2 را افزایش داده است. این محقق عنوان کرد: 
همچنین حضور CTAB سبب افزایش خاصیت ضد باکتری آن شده است. در نهایت 
حضور اوره و CTAB سبب پوشش یکنواخت پارچه پنبه ای با نانو ذرات و جلوگیری 
از تجمع نانو ذرات روی سطح شده و خواص آن را بهبود بخشیده است. معظمی بیان 
کرد: این ویژگی ها سبب افزایش ارزش افزوده ی کالای پنبه ای خواهد شد؛ ضمن 
اینکه استفاده از این مواد کاهش قابل توجهی در مقاومت لیف ایجاد نکرده است.وی 
گفت: این نمونه ها ضدباکتری بوده و در برابر نور آفتاب خودتمیزشونده هستند. تأخیر 

شعله از دیگر ویژگی های این نمونه هاست.

عضو هیات علمی پژوهشکده بیوتکنولوژی کشاورزی 
با بیان اینکه حل بحران های امروز کشاورزی نیازمند 
استفاده از فناوری است، بهره گیری از روش های 
اصلاح ژنتیک گیاهان را برای حل این بحران مفید 

دانست.
به نقل از مرکز اطلاعات بیوتکنولوژی ایران، مسعود 
توحیدفر، با تاکید بر ضرورت مصرف و تولید محصولات 
تراریخته، گفت: 288 نوع سم در محصولات کشاورزی 
مصرف می شود که 95درصد آن وارداتی و به ارزش 
150 میلیون دلار و تقریبا سهم هر انسان 400 گرم 
سم در محصولات کشاورزی خواهد بود. این سموم 
به مرور سبب مقاوم شدن آفات به سموم شیمیایی، 
از بین رفتن موجودات غیر هدف، آسیب جدی به 

محیط زیست و آب های زیرزمینی نیز می شوند.
وی اظهار داشت: استفاده و کشت محصولات به 
اصطلاح ارگانیک اگرچه به عنوان یک فناوری قابل 
قبول است اما نه تنها جوابگوی نیاز غذایی انسان نیست 
بلکه زیرساخت های آن در کشور موجود نیست. چرا 
که در ابتدای کشت تمام نهاده ها باید غیر شیمیایی 
باشند و در زمینی کشت شوند که قبلا هیچگونه کود و 
سموم شیمیایی مصرف نشده باشد و حتی آب آبیاری 

هم عاری از آلودگی باشد که تقریبا غیر ممکن است.
عضو هیات علمی پژوهشکده بیوتکنولوژی کشاورزی 

ادامه داد: در نهایت علاوه بر هزینه بر بودن و هزینه 
بالای نهایی محصول، این محصولات محل مناسبی 
برای رشد قارچ و آلودگی های دیگر هستند، مانند قارچ 
مایکوتوکسین که به نوبه خود از سرطان زاترین عاملان 

این محصولات به شمار می روند.
از  استفاده  را  مشکلات  این  حل  راه  توحیدفر 
روش های مدرن و اصلاح شده ژنتیکی گیاهان دانست 
و تاکید کرد: محصولات اصلاح شده ژنتیکی یا همان 
تراریخته دارای صفات مقاوم به آفات هستند که به 
مرور باعث کاهش و یا حذف سموم شیمیایی می شوند. 
در مورد ایمنی محصولات تراریخته نیز همه مدارک و 
اسناد مربوط به آنالیز ایمنی محصولات ترایخته باید 

توسط شورای ملی ایمنی زیستی تایید  شوند.
وی خاطرنشان کرد : در سال 2012، مقاله ای در 
مجله معتبر نیچر )Nature( به چاپ رسید درباره 
محصولات تراریخته، که طی نتایج آن هیچ سند اثبات 
شده ای که محصولات تراریخته باعث بیماری زایی 
هستند وجود نداشت و نشان داد این محصولات از 
ایمنی و سلامت بالایی برخوردار هستند. یکی دیگر 
از مزایای محصولات تراریخته قابلیت حذف ترکیبات 
محصولات  برخی  در  طبیعی  طور  به  که  سمی 
کشاورزی سنتی از جمله سیب زمینی، کرفس و 

کاساوا یافت می شود، است.

این پژوهشگر مهندسی ژنتیک گیاهی گفت: در 
حال حاضر بزرگترین چالش و مشکل ایران مساله کم 
آبی است که سطح زیرکشت محصولات کشاورزی 
تولید  است،  یافته  کاهش  آب  مشکلات  خاطر  به 
گندم و برنج که غذای اصلی ایرانیان و حتی جهان را 
تشکیل می دهند با خطر کمبود آب مواجه است، به 
خاطر کاهش سطح زیر کشت محصولات کشاورزی 
و واردات بالا ما مجبوریم از فناوری های نو در راستای 
افزایش کمی و کیفی محصولات زراعی استفاده کنیم 

تا بتوان مشکلات بخش کشاورزی را برطرف کرد.
وی در مورد شایعات بی اساس در مورد محصولات 
تراریخته تاکید کرد: یکی از اهداف کلان علم و فناوری 
کشاورزی »تامین غذا و سلامتی« این محصولات 
است و طبق ماده 2 ایمنی زیستی تولید، واردات و 
و  شده  مجاز شمرده  تراریخته  محصولات  مصرف 
دولت مکلف به تامین تمهیدات لازم برای آن است. 
همچنین مقالاتی که مخالفان تراریخته همیشه به 
آن استناد می کنند مانند مقاله ای که مبنی بر حضور 
DNA تراریخته خورانده شده به بز منتشر شده، به 
دلیل دستکاری داده ها در نهایت باعث بی آبرویی 
نویسندگان شد. از این قبیل شایعات بی اساس در 
مورد این محصولات بسیار است که تنها باید به مقالات 

علمی منتشر شده و نیاز جامعه توجه داشت.

بازسازی صورت با استفاده از تکنولوژی های جدید در بیمارستان طالقانی

تولید پارچه های پنبه ای خودتمیزشونده توسط محققان کشور

حل بحران کشاورزی با روش های اصلاح ژنتیک گیاهان

مجری طرح بحث برانگیز اعزام فضانوردان به سفر بی بازگشت مریخ حالا از طرح اولیه 
لباسهای این سفر پرمخاطره هم رونمایی کرده است.

 شرکت هلندی Mars One از مدتها پیش ایده اعزام فضانوردان به مریخ را در حالی 
دنبال کرده که عجیب ترین نکته آن، بی بازگشت بودن چنین سفری است. همین نکته 

موجب شده که انتقادات زیادی نسبت به استراتژی این شرکت مطرح شود.
با این حال Mars One روی برنامه خود پافشاری کرده و روز گذشته نیز از مدل اولیه 
لباسهای مخصوص فضانوردی رونمایی کرده که از پیشگامان سفر به مریخ برای آنچه که 

»سخت ترین و خشن ترین شرایط محیطی« یاد شده محافظت می کند.
این لباس شامل کلاهی مخصوص است که به جهت برخورداری از حباب شیشه ای 
بسیار مستحکم این امکان را به فضانورد می دهد که به راحتی محیط اطراف را مشاهده 

کند.
در عین حال Mars One طی بیانیه ای اعلام کرد: این لباس فوق مدرن به فضانوردان 
این امکان را می دهد تا از منابع مریخ برای ایجاد محیطی مناسب و قابل سکونت 

بیشترین استفاده را ببرند.
این لباس از مواد مشابهی ساخته شده که ناسا از آن در تولید لباسهای فضانوردی مورد 

استفاده در مأموریت آپولو )کشف ماه( استفاده کرده بود.
البته این شرکت هلندی اعلام کرده که در طراحی لباس مورد نظر به چالش »محیط 
سخت و خشن« مریخ هم توجه کرده که از آن جمله می توان به رسوبات قرمز پراکنده 

در سراسر سطح این سیاره اشاره کرد.

لباس مسافران مریخ ساخته شد
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عوارض وای فای؛ از بی خوابی تا سرطان

استفاده از وای- فای، زندگی ما را تا حد بسیار زیاد راحت کرده اما در مورد ایمنی انرژی 
های نامرئی متصاعد از این فن آوری ها، تردیدهایی وجود دارد. از سال 1997، وقتی که 
وای- فای به جامعه معرفی شد، محققان درخصوص اثرات بد آن روی سلامتی، تحقیقات 
بی شماری انجام دادند. نتایج، روشن و درعین حال شوک انگیزاند. وای- فای می تواند اثرات 
مضری روی سلامت کلی بدن و مغزمان داشته باشد.   این انرژی ها روی کودکان تاثیر بدی 
به مراتب بیشتر دارد. البته قسمت عجیب این موضوع این است که چنین اطلاعاتی تازه به 
دست نیامده است. درواقع در سال 2008، نشریه معتبر علمی ساینتیفیک امریکن، مقاله 
ای تحت عنوان »کنترل ذهن با تلفن همراه« منتشر کرد، که خطرات »وای- فای« روی 
مغز انسان را شرح می داد. در ادامه در مورد حقایق مربوط به مضرات وای- فای صحبت 

شده است.
 گسترش بی خوابی

 تا به حال متوجه شده اید که پس از شروع استفاده از وای- فای، کم خواب شده و یا 
حتی مشکل به خواب رفتن پیدا کرده اید؟ در این مورد گزارش های متعددی شده است 
که در سال 2007، موجب انجام تحقیقی در خصوص اثرات بد امواجی وای- فای شد. 
در این تحیق اثرات مدولاسیون فرکانس پایین ناشی از تلفن های همراه روی کیفیت 
خواب بررسی شد. دو گروه داوطلب در این تحقیق شرکت داشتند. نیمی از آنها در معرض 
علایم الکترومغناطیس ناشی از تلفن های همراه واقعی قرار گرفتند و اما به نیمی دیگر 
از داوطلبان تلفن های تقلبی و بدون هیچ علایمی داده شد.  دسته اول از داوطلبان، 
پس از مدتی گرفتار اختلالات خواب شدند و در عین حال در الگوی موج مغزی شان 
تغییراتی مشاهده شد اما گروه دیگر از داوطلبان، دچار چنین مشکلاتی نشدند. بنابراین 
اعتقاد محققان، خوابیدن نزدیک تلفن همراه، وجودی وای- فای در خانه یا تعداد بسیاری 
وای- فای در آپارتمان ها، می توانند موجب مشکلات مزمن در خواب شوند. زیرا بمباران 
شدن با آلودگی های وای- فای در الگوی خواب و یا داشتن خواب راحت تداخل ایجاد می 
کند. محرومیت زیاد از خواب هم، شروع مشکلاتی بزرگتر همچون افسردگی و استرس 

بیش از حد است.
مضر برای رشد و سلامتی کودک

 قرارگرفتن درمعرض فرکانس رادویی غیرحرارتی ناشی از وای- فای و تلفن های همراه می 
تواند در رشد نرمال سلولی، به ویزه رشد زهسانی، تداخل ایجاد کند. در تحقیقاتی که روی 
حیوانات انجام شد، تاخیر در رشد کلیه مشاهده شده است. این تحقیقات به وسیله تحقیقی 
اتریشی در سال 2009 حمایت شدند.  در این تحقیق، اختلال بسیار شدید در سنتز پروتیین 
دیده شد. ویژگی سنتز پروتیین سلول ها در رشد بافت ها بسیار مهم است. بنابراین نتایج، 
مشخص می شود که کودکان و نوجوانان به دلیل اینکه هنوز در سن رشد هستند، در برابر 
اثرات مضر وای- فای نسبت به دیگر افراد جامعه، حساس تر هستند.  در تحقیقی دیگر از 
سوی گروهی از دانش آموزان دبیرستانی در دانمارک، به دنبال از دست دادن تمرکزشان 
پس از گذاشتن تلفن همراه در رختخواب شان موقع خواب، متوجه شدند که وای- فای 
جلوی رشد حتی گیاهان را می گیرد. آنها به منظور بررسی اثرات بیشتر وای- فای، از دو 
گلدان گیاه شاهی استفاده کردند. یک گلدان را در اتاقی قرار دادند که عاری از تشعشعات 
وای- فای بود و دیگر را دورتر از وای- فای گذاشتند. نتیجه؟ گیاهانی که در اتاقی با تشعشعات 

وای- فای بودند رشد نکردند.

 صدمه به عملکرد مغز
 درست مانند همان دانش آموزان دانمارکی که بر اثر استفاده از تلفن همراه دچار مشکل 
تمرکز شده بودند، دانشمندان هم متوجه موارد متعددی از این اختلال شدند و شروع به 
تحقیق درخصوص اثرات منفی تشعشعات 4G- نسل چهارم تلفن همراه- کردند و دیدند که 
این امواج، از فعالیت مغز افراد می کاهد.   همچنین روی مغز زنان، بیش از افراد دیگر اثرات 
منفی دارد. در یک تحقیق از 15 زن و 15 مرد داوطلب، آزمون حافظه سادهای انجام شد. 
ابتدا کل گروه بدون اینکه در معرض تشعشعات وای- فای قرار بگیرند، آزمایش شدند. سپس 
آنها را در برابر 2.4 گیگاهرتز امواج وای- فای قرار دادند و دوباره آزمون را انجام دادند هنگام 
آزمایش، فعالیت مغزی شان را اندازه گرفتند. فعالیت مغزی و سطح انرژی زنان، تغییرات 

قابل توجه ای نشان داد.
بیماری های قلبی- عروقی

 LTE 3 یا تلفن های همراهG وقتی فکر می کنید زمانی که کنار شبکه های بی سیم یا 
هستید، قلب تان به شدت می تپد، اشتباه نمی کنید و اصلا فقط یک فکر نیست، بلکه 
حقیقتی محض است. در تحقیقی روی 62 داوطلب مشخص شد که وقتی افراد، کنار این 
دستگاه های بی سیم قرار می گیرند، دچار تپش قلب می شوند که در درازمدت آنها را به 

بیماری های قلبی- عروقی مبتلا می کند.
سرطان؟

 درخصوص ابتلا به سرطان بر اثر استفاده از وای- فای هنوز بحث و گفت و گو در جریان 
است. با این حال نمی توان تعداد حیواناتی که در اثر تشعشعات الکترومغناطیس به سرطان 
مبتلا شده اند را نادیده گرفت این امواج، خطر تشکیل غده های سرطانی را افزایش می دهد 
البته یک مورد از سرطان در زن جوان 21 ساله ای مشاهده شد. او که در هیچ یک از اعضای 
خانواده اش، بیماری سرطان پستان مشاهده نشده بود، د چار این سرطان شده بود. در واقع 
در قسمت راست سینه او، جایی که معمولا تلفن همراهش را درون لباسش می گذاشت، 

غده ای بدخیم به وجود آمده بود.
 مراقبت از خود

 محققان به منظورحفاظت از خود از اثرات منفی این دستگاه ها، پیش از هر چیز، محدود 
کردن استفاده از دستگاه های بی سیم را توصیه می کنند. اما مصرف بسیار مواد غذایی 
حاوی آنتی اکسیدان تا حد زیادی جلوی ایجادس رطان را می گیرد. ال- کارنیتین که 
از اسیدهای آمینه لیزین و متیونین ساخته می شود می تواند تا حدی بدن را در برابر 
تشعشعات 2.4 گیگاهرتز محفوظ نگه دارد.این ماده موجب انتقال اسیدهای چرب به داخل 
میتوکندری می شود. ال- کارنیتین در بافت عضلات و کبد ساخته می شود و در برخی 
مواد غذایی مانند گوشت، گوشت پرندگان، ماهی و برخی از فرآورده های لبنی وجود دارد. 
کارنیتین نوعی مکمل غذایی است.افزایش ملاتونین در بدن نیز می تواند مشکلات بی خوابی 
راحل کند که با مصرف برخی ازداروهای حاوی ملاتونین می توان این مشکل را حل کرد. 
با تمام این احوال، کارشناسان سلامتی معتقدند تا جایی که می توان باید از این تشعشعات 

دور ماند تا دچار عوارض منفی آنها نشد.
نازایی

 باید گفت، خیلی وقت است که محققان متوجه شده اند، حرارت تولیدشده از لپ تاپ 
ها، اسپرم ها را نابود می کند و مردها موقع استفاده از لپ تاپ، نباید آن را روی پای خود 
بگذارند. اما اکنون مشخص شده که تنها این حرارت، مضر نیست، بلکه قرار نگرفتن در 
معرض فرکانس ها وای- فای، حرکات اسپرم را کند کرده و موجب خرد شدن DNA می 
شود. درواقع بررسی های حیوانی و همچنین انسانی، ثابت کرده است که امواج وای- فای 
روی اسپرم اثر منفی می گذارد.این مشکل فقط خاص مردها نیست، بلکه می تواند زن ها 
را نیز گرفتار ناباروری و یا احتمال بارداری های ناهنجار کند. در تحقیقاتی که روی موش 
ها انجام شد، معلوم شده است، برخی از فرکانس های بی سیم ممکن است جلوی بارداری 
را بگیرد. محققان، هنگام تحقیق روی موش ها، آنها را به مدت 45 روز، روزی 2 ساعت در 
معرض تشعشعات وای- فای قرار دادند و بدین ترتیب سطح استرس اکسیداتیو ودر آنها بالا 
رفت و دچار صدمات سلولی و اثرات بد روی ساختار DNA شدند. استرس اکسیداتیو، عامل 
برهم زننده تعادل میان تولید رادیکال های آزاد و دفاع های آنتی اکسیدانی است و از آن به 

نوعی حمله بیولوژیکی به ارگانیسم بدن تغییر می شود.
 سال 2011، موسسه سوئدی حقایق و توضیحی های زیر را اعلام کردند:

 •    زنان باردار نباید نزدیک ابزارهای بی سیم قرار گرفته و از کاربران این دستگاه ها نیز باید 
فاصله بگیرند.  •    استانداردهای اعلام شده از مقدار تشعشعات ماکروویو و فرکانس رادیویی 
حال حاضر فن آوری بی سیم کاملا نامناسب است.  •    استانداردهای ایمنی درخصوص این 

تعشعات، به طور کلی جنین انسان و رشد آن را نادیده گرفته است.

علی حبیبی* 
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آیت الله مکارم شیرازی:

سفر به عراق بدون ویزا حرام است
 یکی از مراجع تقلید شیعیان جهان بار دیگر در سخنان خود سفر بدون ویزا به عراق 

را حرام دانست و از مردم خواست قوانین و مقررات را رعایت کنند. 
آیت الله ا ناصر مکارم شیرازی قبل از ظهر چهارشنبه در درس خارج فقه که در مسجد 
اعظم قم برگزار شد به راهپیمایی اربعین اشاره و با تأکید بر اینکه اربعین تنها منحصر 
به شیعه نیست، گفت: سنی و غیر مسلمان و حتی مسیحیان نیز در راهپیمایی اربعین 
حضور پیدا می کنند. وی ادامه داد: راهپیمایی اربعین امسال با شکوهتر از سال های 
قبل برگزار می شود و خاری در چشم و خنجری در گلوی وهابیت می شود. استاد 
برجسته حوزه به حضور میلیونی زائران در راهپیمایی اربعین اشاره کرد و گفت: وهابیت 
و تکفیری ها با دیدن این اجتماع میلیونی متوجه می شوند که القائات آنها سودی نداشته 
و روز به روز بر عشق مردم به اهل بیت و امام حسین)ع( افزوده شده است. وی با تأکید 
بر حماقت تکفیری ها در عملیات های انتحاری، گفت: تکفیری ها فکر می کنند با این 
اقدامات مردم دست از امام حسین)ع( می کشند. آیت الله مکارم شیرازی در ادامه به 
سفر برخی از افراد بدون ویزا به مرز اشاره کرد و گفت: ما گفتیم که سفر بدون ویزا حرام 
است و نباید برای یک کار مستحب کاری حرام انجام داد ولی متأسفانه باز شاهد بودیم 
که جمعیت زیادی بدون ویزا به مرز رفتند در حالی که نباید اقدامی برخلاف قانون و 

مقررات صورت گیرد.
نباید ارزش ها در جامعه فدای مسائل دنیوی شود 

وی همچنین در ادامه با مسئله خارج شدن اسم عربستان سعودی از لیست ناقضان 
حقوق سازمان ملل اشاره کرد و گفت: دبیرکل سازمان ملل به دلیل پول های عربستان 
سعودی چنین اقدامی کرد و آبروی سازمان ملل را برد و حتی وقتی عده ای از مردم 
آمریکا خواستند از عربستان برای حمله به برج های دوقلو شکایت کنند عربستان تهدید 

کرد که پول های خود را از آمریکا خارج می کند که این اقدام نیز مسکوت ماند.
این مرجع تقلید شیعیان ادامه داد: در کشور ما هم برخی با گرفتن حقوق های نجومی 
آبروی خود و جامعه و حکومت را می برند در حالی که در جامعه علوی نباید چنین 

چیزهایی وجود داشته باشد و نباید ارزش ها در جامعه فدای مسائل دنیوی شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه قم: 

1800میلیارد ریال نقدینگی 
به واحدهای صنعتی قم تزریق شد 

رئیس سازمان برنامه و بودجه قم گفت: بسیاری از واحدهای صنعتی استان به دلیل 
مشکلات ناشی از بازار فروش، کمبود نقدینگی، منابع اولیه، تجهیزات فرسوده و مالیات 
در آستانه تعطیل شدن بودند که با تزریق 1800میلیارد ریال نقدینگی، از آنها حمایت 

شد. 
سید حسن رضوی سه شنبه شب در نهمین جلسه شورای اداری استان قم خاطرنشان 
کرد: در ابتدای تشکیل ستاد اقتصاد مقاومتی دو هزار و 100 واحد صنعتی مورد رصد 
وپایش قرار گرفتند که 90 درصد آنها با مشکل مواجه بودند. وی ادامه داد: به خاطر 
این مشکلات، 30 درصد از این واحدهای صنعتی استان تعطیل  و 70 درصد دیگر 
نیز به  صورت نیمه فعال و یا به اندازه 50 درصد ظرفیت خود تولید می کردند. رضوی 
خاطرنشان کرد: 60درصد مشکل این واحدها در زمینه بازار فروش، 58 درصد مشکل 
نقدینگی، 50 درصد مالیاتی و بخشی نیز در زمینه فرسودگی ماشین آلات و تامین 
مواد اولیه مشکل داشتند. وی گفت: بخش مهمی از این مشکلات با مدیریت جدید 
مالیات استان قم و مشکل 450 واحد صنعتی و 435 واحد متقاضی واحد کشاورزی نیز 
با تزریق نقدینگی برطرف شود. رضوی ابراز امیدواری کرد که با همکاری بیشتر بانک 
ها، مشکلات واحدهای صنعتی برطرف شود. وی ادامه داد: بانک ملت، ملی و کشاورزی 
بیشترین همراهی را با واحدهای صنعتی داشتند، متاسفانه برخی بانک های خصوصی 
نه تنها همکای نکرده بلکه مشکلات عدیده ای نیز برای بانک های عمومی ایجاد کردند.  
رضوی همچنین با اشاره به واگذاری طرح ها نیز گفت: از حدود 100 طرح و پروژه ای 
که در استان مورد بررسی قرار گرفت، 62 پروژه قابل واگذاری شناسایی شد. وی ادامه 
داد: ما بعد از نشست با دستگاه های اجرایی و فراخوان در سایت سازمان برنامه وبودجه، 
هفت پروژه واگذار شده و یکی دیگر نیز در آستانه واگذاری است. وی با بیان اینکه استان 
قم خدماتی است، گفت: اقتصاد قم به دلیل زیارتی بودن، خدمات محور است و هدایت 
منابع بانک ها به این سمت انجام شد. وی گفت: در بخش بهداشت و درمان نیز در حال 
حاضر 2200تخت در حال آماه سازی است، در حالی که از زمان تاسیس بیمارستان در 
قم تاکنون، 1700 تخت داشتیم. رضوی بیان داشت:هم اکنون 10 هزار تخت فعال در 
بخش هتل و گردشگری داریم که به همین میزان نیز در حال ساخت است و اینها همه 

از ظرفیت بخش خصوصی است.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم تاکید کرد 

تلاش برای کنترل سونامی خاموش طلاق در قم 
معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: استان قم در سال 94 در رتبه هشتم آمار 
طلاق در سطح کشور قرار داشت، امسال هم آمار ازدواج در استان کم شده و آمار طلاق 
افزایش داشته است، انتظار می رود که برای کنترل سونامی خاموش طلاق کاری در 

استان انجام شود. 
احد جمالی سه شنبه شب  در جلسه شورای اداری استان که در تالار معصومیه 
برگزار شد، در خصوص ارتباط استانداری با احزاب در استان گفت: در استان قم به دلیل 
مهاجرپذیر بودن شاهد ناهنجاری های اجتماعی هم هستیم. جمعیت قم در طول 40 
سال، چهار برابر شده و این شهر مرکز ثقل راه های کشور است و 17 استان در قم به 
هم می رسند. جمالی در خصوص وضعیت طلاق در استان قم گفت: آمار طلاق در این 
استان خوب نیست، استان قم در سال 94 در رتبه هشتم آمار طلاق در سطح کشور 
قرار داشت، امسال هم آمار ازدواج در استان کم شده و آمار طلاق افزایش داشته است، 
انتظار می رود که برای کنترل سونامی خاموش طلاق کاری در استان انجام شود. وی 
ادامه داد: دولت در خصوص مسائلی همچون حاشیه نشینی و اعتیاد باید به داد استان قم 
و استان های مشابه برسد، در استان در طول سال حجم زیادی مواد مخدر در محورهای 

مواصلاتی کشف می شود، البته با این وجود امنیت خوبی در استان قم حکفرما است.

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم: 

210 هزار زائر اربعین حسینی پذیرایی و اسکان 
داده شدند 

معاون هماهنگی زائران استانداری قم با اشاره به فعالیت ستاد اربعین قم در ایران و 
عراق گفت: ستاد اربعین استان قم تاکنون در قالب 30 موکب از بیش از 210 هزار زائر 

حسینی را اسکان و پذیرایی کرده است. 
یونس عالی پور سه شنبه شب در نهمین جلسه شورای اداری استان قم در تالار 
معصومیه فرمانداری قم خاطرنشان کرد: این در حالی است که سهمیه ای که وزارت 
کشور برای این ستاد در نظر گرفته، شامل 40 هزار پذیرایی و 40 هزار اسکان بود. وی 
گفت: پذیرایی و اسکان زائران همه از نذورات و کمک های مردمی تامین شده است. وی 
با اشاره به خدمات دیگر ستاد اربعین به زائران گفت: اعضای ستاد و تیم امنیتی در مرز 
مهران و داخل کشور عراق وضعیت امنیتی و رفاهی زائران را رصد و اقدامات لازم را قبل 
از حرکت زائران، انجام دادند. عالی پور ادامه داد: در استان قم چندین جلسه فرهنگی 
برای جلوگیری از طرح مسائل تفرقه انگیز برای زائران برگزار و افراد توجیه شدند و حدود 
100 هزار بروشور نیز در این زمینه توزیع شده است. وی با اشاره به ضرورت پرهیز از 
مسائل تفرقه انگیز در سفر اربعین گفت: طرح مسائل انحرافی و فرقه ای می تواند بین 
ما و عراق مشکلاتی را ایجاد کند به همین دلیل افراد را توجیه کردیم که تحت هیچ 
شرایطی وارد این مباحث نشوند. عالی پور خاطرنشان کرد: ستاد اربعین قم در خود 
استان نیز اقداماتی را انجام و به زائران دیگر استان ها که از قم عبور کرده و در این شهر 

مذهبی نیز توقف داشتند، خدماتی را ارائه داد.

هر شب انجام می شود؛
اسکان 3 هزار زائر در موکب حضرت معصومه)س(

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( از اسکان بیش از سه هزار نفر از 
زائران اربعین حسینی در موکب حرم مطهر در عمود 1080 خبر داد. 

محمدجواد جهانگیرزاده با ارائه گزارشی از اقدامات صورت گرفته در موکب آستان 
مقدس حضرت معصومه)س( اظهار داشت: در ماه های گذشته زمینی به وسعت 12 
هزار مترمربع در محل عمود 1080 در مسیر نجف به کربلا خریداری شد. وی گفت: 
در دیدارهایی که با بزرگان و مراجع و همچنین با تولیت های عتبه مقدسه در عراق 
داشته ایم آن ها بر حضور آستان مقدس حضرت معصومه)س( در مسیر نجف به کربلا 
در اربعین حسینی تأکید داشتند و به همین دلیل برنامه ریزی هایی در این زمینه صورت 
گرفت. معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( ابراز داشت: از یک ماه 
گذشته مقدمات برپایی موکب حرم انجام شد و از 24 آبان به صورت رسمی خدمات 
موکب حضرت معصومه در عمود 1080 آغاز شد. وی با بیان اینکه در شبانه روز 3 هزار 
نفر در محل موکب آستان مقدس حضرت معصومه اسکان پیدا می کنند افزود: بخش 

ورودی موکب برای اسکان آقایان و بخش انتهایی موکب برای خانم ها اختصاص دارد.
وی ادامه داد: پیش بینی شده که در طی این مدت 100 هزار نفر در سه وعده غذایی 

پذیرایی شوند.
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 مهناز بیرانوند 

روزها  این  به کربلا  منتهی  سکوت جاده های 
شکسته شد و جای خود را به ترافیک های سنگین 
داده است، همه اینها از حرکت مشتاقانه و حضور بی 
صبرانه عاشقان در کنار بارگاه ملکوتی سید الشهدا 

)ع( در کربلای معلی حکایت می کند. 
چگونه می شود شور حسینی عاشقان اباعبدالله 
الحسین )ع( را توصیف کرد هر نقطه اینجا، شور و 
عشق به حسین دیده می شود و ندای یا حسین یا 

حسین راهپیمایان یک لحظه قطع نمی شود.
این روزها مرزهای مهران، شلمچه و چذابه مملو 
از عاشقان و دوستداران حسینی است، عاشقانی 
که بی ریا برای عزاداری امامشان در روز اربعین با 
پای پیاده راهی کربلا می شوند.می خواهند صحنه 
کربلا را بار دیگر عاشورایی کنند اما این بار در روز 
اربعین حسینی عاشقانه به میدان آمده اند. در میان 
خیل عظیم جمعیت که در مرزهای کشور حضور 
دارند، حتی مردان و زنانی کهنسال و پیر دیده می 
شود که به عشق سرور و سالار شهیدان آمده اند 
تا به زیارت آن امام بروند.گرچه پیر است و نای راه 
رفتن ندارد، اما به این میدان عاشقی آمده و زیر لب 
ندای یا حسین یا حسین سر می دهد،  دلش به 
عشق سیدالشهدا می تپد و پاهایش راهی کربلا می 
شود.پاهای نیمه جانش را روی خاک های مسیر 
می کشاند تا هر لحظه دلش به گنبد طلایی امام 
حسین )ع( نزدیکتر شود، عشق به حسین او را آورده 
و دوست دارد هرچه زودتر به ضریح امامش برسد.

دلش عشق به حسین، چشمش به سوی آسمون و 
پاهایش خسته راه است، اما گاه گاه هم می ایستد 
و از فرط خستگی می نشیند تا شاید جرعه ای 
آب بنوشد، اما در این حین به یاد تشنگی حسین 
اشک از چشمانش سرازیر می شود که حسین در 
این سرزمین تشنه سرش از بدنش جدا شده و من 
اکنون تشنگی ام را با جرعه ای آب از بین می برم.

اکنون مرزهای ایران مملو از انسان هایی ست که 
دلشان را راهی کربلا کرده اند، تا چشم کار می کند 
عاشقان حسینی حضور دارند و گاهی اوقات انگار که 
هیچ کس در ایران نمانده و همه به مرزهای ایران 
مانند مهران، شلمچه و چذابه آمده اند، مرزهای 
بسیار شلوغ، دلهایی در راه کربلا و عاشقانی برای 
زیارت ضریح مطهر امامشان.اینها فقط گوشه ای 
از درس عاشقی مردم ایران است که قرار است در 
کربلا با دیگر مسلمانان جهان همنوا شوند و ندای 
لبیک یاحسین، لبیک یا حسین سر دهند.در میان 
خیل عظیم جمعیت کودکانی نیز به چشم می 
خورند که پیشانی بند یا حسین بر پیشانیشان است 
و همراه پدر یا مادرش ندای یا حسین سر می دهند.

دیگر هیچ کس اینجا غریبه نیست انگار که همدیگر 
را می شناسند چون از پیر تا جوان تا کودکانی که 
در آغوش پدرانشان هستند، همه یک ندا سر می 
دهند؛ لبیک یا حسین. انگار دلها به هم نزدیکتر شده 
چون می خواهند به کربلا برسند.اما چه عاشقانی 
که حاضرند پای پیاده مسیر طولانی 85 کیلومتری 
از نجف تا کربلا را بپیمایند تا به ضریح مطهر امام 
حسین )ع( برسند، حتی در میان جمعیت که فقط 

شلوغی را در مرزهای کشور می بینیم بسیاری از 
زائران اربعین حسینی با چشمانی اشک بار مسیر را 
طی می کنند.کربلا این روزها حال و هوای خاصی 
دارد همه با چشمانی اشک بار، پاهایی خسته و 
دلهایی شکسته به پابوس امام حسین )ع( رفته 
اند، تا ملتمسانه نیازهایشان را مطرح کنند.در این 
میان که همه خسته راهی کربلا می شوند موکب 
هایی برای استراحت و ارائه خدمات به زائران اربعین 
اختصاص داده شده که بازهم عاشقان حسینی در 
آن مستقر هستند تا پای خستگان حسینی را ماساژ 
دهند و یا شاید هم خدمتی درمانی و امدادی به 
آنها ارائه دهند. آری اینجا همه بی ریا آمده اند. آمده 
اند تا عشق و ارادتشان را به سرور و سالار شهیدان 
نشان دهند،  یا پیاده روی برای رسیدن به کربلا یا 
از طریق ارائه خدمت به زائران اربعین.زیارتتان قبول 

دلدادگان حسینی.
اطلاع رسانی یکی از مهمترین بایسته های 

مراسم بزرگ اربعین است 
یک کارشناس مذهبی در گفت و گویی درباره 
اربعین می گوید: روح حسینی در برگزارکنندگان 
مراسم بزرگ و سنگین اربعین حسینی موج می 
زند و با جدیت تمام برای هرچه بهتر برگزار شدن 
این مراسم تلاش می کنند. صادق گلزاده ادامه 
داد: دشمنان سعی می کنند در ادبیات دلسوزانه 
و فقیرگونه این مراسم بزرگ آسیب بزنند که باید 
با اقدامات و برنامه ریزی های جدی جلوی این 
آسیب ها را گرفت، البته هرچند که مردم ایران و 
مسلمانان جهان اسلام به این موضوع واقف هستند.

وی با بیان اینکه همچنین باید آسیب هایی که 
گریبانگیر این آیین است را به صورت ویژه بررسی 
کرد، اظهار داشت: اگرچه تلاش دشمنان آسیب 

رساندن به این مراسم است اما مردم کشور ایران و 
عراق بسیار هوشیار هستند و اجازه هر نوع دخالت 
به دشمنان را نمی دهند. گلزاده ادامه داد: اطلاع 
رسانی در این جهت یکی از مهمترین بایسته های 
مراسم بزرگ اربعین است تا خوبی ها و نواقص به 
گونه ای انعکاس داده شود که جلوی توطئه، نقشه 
شوم و شبهه تراشی دشمنان این محافل و مجالس 
اهل بیت گرفته شود. وی خاطرنشان کرد: ما از 
مراسم حج به عنوان یک واجب دینی یاد می کنیم 
اما متاسفانه سال گذشته در فاجعه منا به خاطر بی 
توجهی های آل سعود به عنوان آل خباثت فاجعه 
ای به وجود آمد که هفت هزار نفر از زائران را به 
شهادت رساندند که این موضوع نشان می دهد 
که این کشور صلاحیت اداره چنین جمعیتی را 
ندارد. وی با بیان اینکه همه مردم شرکت کننده در 
مراسم بزرگ اربعین حسینی برای صیانت از جان 
دیگران تلاش می کنند، گفت: وقتی که یک پزشک 
متخصص و دانشمند پاهای خسته زائران حسینی را 
ماساژ می دهد، این موضوع نشان از دلدادگی آنان به 
امام حسین )ع( است. وی ابراز امیدواری کرد: امسال 
نیز مراسم بزرگ اربعین حسینی با حضور میلیونی 
مردم به بهترین شیوه برگزار شود و خدمات خوبی 

نیز به زائران اباعبدالله الحسین )ع( ارائه شود.
اربعین میقات معنوی فرهنگ عاشورا است 
کارشناس ارشد تاریخ و تمدن اسلامی و مسوول 
فرهنگ و هنر در ستاد احیا امر به معروف و نهی 
از منکر نیز گفت: اربعین میقات معنوی فرهنگ 
عاشورا است، نقطه بازگشت پیام ازخون به جامعه 
است. پیام آوران شهادت در چنین ایامی از شهادت، 
از سفر خود برگشتند سفرایی از مدینه و شام به این 
سرزمین یعنی کربلا رسیدند نخستین زائرین مزار 

امام حسین)ع( و نقطه آغاز پیام رسانی عاشورای 
جهانی که حرکتی بی نظیر در طول تاریخ است. وی 
ادامه داد: اینکه دامنه این حادثه بزرگ، جهانی شده 
نباید تعجب کنیم بلکه باید خودمان را آماده کنیم 
این فرهنگ را به سمع و نظر جهانیان برسانیم و اگر 
حضرت زینب آن زمان این وظیفه را داشته امروز 
مسئولیت ما با این فضاهای مجازی و گسترده شدن 
آن با وظیفه سنگین تری بر عهده داریم. هدایتی با 
اشاره به پیاده روی اربعین گفت: در منابع تاریخ ذکر 
شده که نحوه زیارت جابر و عطیه علاوه بر اینکه 
پیاده بودند با پای برهنه بود که نقطه عطفی در 
راهپیمایی است که خیلی از شیعیان نیز پای پیاده و 
برهنه می آیند و این »سعی« است برای رسیدن به 

»صفا« که میعاد گاه عشق و ایمان است. 
عشق، ایمان و ارادات مردم را در این مسیر 

قرار می دهد 
وی بیان داشت: این پیاده روی عظیم به دلیل انبوه 
جمعیت همایش بی سابقه ای است که علاوه بر 
اینکه عشق است، جنبه های درونی عشق به امام 
حسین )ع( نیز در دل این پیاده روی می توان دید. 
هدایتی افزود: علاوه بر تبلور داخلی، تبلور بیرونی 
دارد بین شیعه های چند کشور اسلامی موضوع از 
جنبه دینی خارج و به فرا دینی و سیاسی وارد شده 
است. وی گفت: نکته مهم این است که هنوز عراق با 
مسایل امنیتی درگیر است ولی باز مردم با این وجود 
و حداقل امکانات با عشق و ارادت و ایمان به امام 

حسین )ع( در این مسیر گام بر می دارند. 
وی خاطر نشان کرد: با توجه به آمار جهانی در 
دسترس، حدود 33 درصد از کل جمعیت جهان 
مسلمان  بودایی، 22درصد  درصد  مسیحی، 38 
هستند و یک درصد یهودی و 3 تا 6 درصد بت 

پرست از مجموعه آمارهای مربوط به بحث اعتقادی 
مردم، فقط 2 درصد کل جمعیت جهان شیعه است 
که همین 2 درصد امروز نماد بزرگی است که در 
راهپیمایی اربعین تمام توجه جهانیان را معطوف 
خود ساخته ه این کیفیت و اعتقاد از حمایت های 
ملکوتی برخوردار است. وی افزود: اعتبار خاندان 
وحی با ملکوت است ماورای آنچه در ظاهر است 
دست یاری الهی در پشت آن است. هدایتی گفت: تا 
قبل از انقلاب امروز بخشی از استعدادهای جهان در 
راستای اهداف استعماری مصرف می شود و مذهب 
علیه مذهب به کار گرفته شده و نقطه اوج بعد از 
انقلاب اسلامی است تمام توجه به ایران و عراق 
و شیعه است این همه تلاش برای ایران و اسلام 
هراسی ایجاد کردند امروز تلفیقی از فرهنگ ایرانی با 

فرهنگ اسلامی است . 
وی با اشاره به نقاط آسیب پذیر گفت: یکی از نقاط 
آسیب پذیر این است که غربی ها در بین جوانان 
پیش می آورند به عنوان مثال شخصیت کوروش را 
در ایام محرم بزرگ کرده اند و حرکت ملی گرایانه 

به جایی ختم می شود و اینها را رشد می دهند. 
هدایتی ادامه داد: اندیشمندان به عنوان روشنفکران 
دینی امروز، بازنگری دینی دارند به طوری که می 
گویند قرآن تجربه شخصی پیامبر است در یک 
زمان خاص این آسیب ها بخش فرهنگ و فرهنگ 

سازی ما را تهدید می کند. 
وی گفت: رسانه های بیگانه حرکت های افراطی 
شیعه را به قدری بزرگ نشان می دهند مثل قمه 
زنی که باعث می شود که کشورهای دیگر نگاه 

دیگری به ایران و شیعه داشته باشند. 
راهپیمایان اربعین باید به بصیرت خود 

بیافزایند 
کارشناس ارشد تاریخ و تمدن اسلامی افزود: زمینه 
ظهور حضرت مهدی)عج( زمانی فراهم می شود که 
بشریت به نقطه ای از بلوغ فکری برسد که بازگشت 
به فطرت خود کند و اسیر ظاهر دنیوی نشود اینها 
در پاکی و فطرت و الگو های برجسته بشریت راه 
نجاتی است. فلسفه جهانی حضرت مهدی )عج( این 
است که زمینه های عقلانی و پاکی و فطری بشری 
پاک باشد دل ها آسمانی شود و این پیام را بگیرند 
. وی ادامه داد: باید آسیب ها را بشناسیم و کسانی 
که در راهپیمایی هستند باید به بصیرت و عقلانیت 
بیافزایند و بگوییم عشق دارید، اما عقلانیت را تبیین 
کنیم و پیامی داشته باشیم تا فرهنگ سازی کنیم. 
هدایتی با بیان اینکه در جامعه هنوز دیدگاه های 
افراطی وجود دارد گفت: هنوز در جامعه ما ابهامات 
و دیدگاه های افراطی در مورد امام حسین)ع( وجود 
دارد و می گویند حرکت امام حسن)ع( صلح جویانه 

بوده ولی امام حسین)ع( حرکت جهاد بوده است. 
وی ادامه داد: قیام امام حسین )ع( را باید از هر دو 
جنبه امر به معروف و نهی از منکر دید. برخی فقط 
بعد نهی از منکر امام حسین)ع( را نشان می دهند 
باید بر همان میزان که نهی از منکر را نشان می 
دهند امر به معروف که بر همان میزان پایه و محکم 
است را نشان داد. براساس آمار سازمان حج و زیارت، 
پیش بینی می شود امسال بیش از دو میلیون نفر از 

مردم ایران راهی کربلا شوند.

شوق عاشقان برای حضور در کربلا

 اینجا هیچکس غریبه نیست 

سردار مسعود منفرد ابلاغ کرد

هشدارهای پلیس آگاهی ناجا به زائران اربعین
پلیس آگاهی نیروی انتظامی از زائران 
اربعین حسینی)ع( خواست با توجه به 
توصیه ها و هشدارهای پلیس از بروز 
مشکل در این مراسم جلوگیری کنند. 

ابلاغ  به  منفرد  مسعود  سردار 
پلیس  سوی  از  صادره  دستورالعمل 
آگاهی ناجا در خصوص تامین امنیت 
زائران اربعین حسینی )ع( اشاره کرد 
های  سال  همچون  داشت:  اظهار  و 
گذشته، گشت های شبانه روزی این 
پلیس در شهرهای مرزی و خارج از 
آن مستقر شدند و به صورت پنهان و 
آشکار برای تامین امنیت و آرامش زوار 
و جلوگیری از بروز هرگونه جرمی تلاش 

می کنند.
وی به اتخاذ تدابیر پلیس آگاهی ناجا 
برای تردد زائران و امنیت پارکینگ ها در مرزهای تعیین شده، اشاره و به زوار اربعین 
توصیه کرد: برای جلوگیری و پیشگیری از وقوع جرایمی نظیر سرقت در مراسم پیاده 
روی این کنگره عظیم، زائران به هشدارها و توصیه های پلیسی توجه و به آن عمل کنند.

این مقام ارشد پلیس آگاهی ناجا ادامه داد: همچنین در مسیرهای تردد زائران از طریق 
شبکه های مخابراتی، حداقل روزی چهار مرحله پیامک های هشداری تعیین شده، از 

طریق رادیو اربعین، موکب ها و... اطلاع رسانی می شود.
جانشین رئیس پلیس آگاهی ناجا به زائرانی که با خودروهای شخصی خود به سمت 
مرزهای تعیین شده )مهران، چزابه و شلمچه( می روند، خواست هنگام پارک خودرو در 
پارکینگ ها و توقفگاه ها از تجهیزات ایمنی مانند قفل پدال، فرمان و ... استفاده کرده و از 
پارک کردن خودرو در مکان های پرت و کم تردد خودداری کنند و هنگام ترک خودرو 

حتماً از بسته بودن درب ها و شیشه های آن مطمئن باشند.
به کارگیری نگهبان برای پارکینگ خودروها در اطراف مرز

وی، به کارگیری نگهبان در پارک ها و حضور ماموران پلیس آگاهی در مبادی ورودی، 
خروجی و پارکینگ ها را از اقدامات مهم در راستای کاهش حجم سرقت ها عنوان کرد.

وی با بیان اینکه زائران درتوقف های کوتاه مدت و ... ابتدا خودرو را خاموش و سوئیچ 
آن را برداشته و بعد پیاده شوند.

جانشین رئیس پلیس آگاهی ناجا گفت: زائران عزیز، از گذاشتن هر نوع وسیله با ارزش 
و قیمتی، مدارک هویتی و ... در هنگام ترک خودرو در صندوق عقب و یا روی صندلی 

هایی که در معرض دید است، خودداری کنند.
زائران همه مدارک و وجوه نقد را یکجا نگذارند

این مقام ارشد پلیس آگاهی ناجا یادآور شد: زائران تا حد امکان همه وجه نقد، مدارک 
و اموال قیمتی یا اسناد و مدارک مهم را در یک محل قرار ندهند.

سردار منفرد با بیان اینکه از سوار کردن افراد ناشناس در طول مسیر تحت هر عنوان 
خودداری شود، گفت: در صورت سوار شدن خودروهای مسافربر مراقب اموال قیمتی، 
وجه نقد، طلا و زیورآلات همراه خود باشید و از قرار دادن آن در معرض دید همگان 

خودداری کنید.
وی با اشاره به اینکه به کودکان خود بیاموزید به افراد غریبه اعتماد نکنند، به زائران 
توصیه کرد: از تنها گذاشتن کودکان در داخل خودرو و یا هنگام ترک آن، حتی برای 
لحظه ای کوتاه خودداری کنید؛ همچنین به هنگام سفر، فرزندان خود را به زیورآلات 

قیمتی و یا حتی بدلیجاتی که با اصل تشابه زیادی دارند، تزئین نکنید.
جانشین پلیس آگاهی ناجا از زائران خواست در مکان های شلوغ مانند اتوبوس، مراکز 
خرید، زیارتگاه ها، پارک ها و ... مراقب وجه نقد، مدارک و سایر اموال با ارزش داخل جیب 

یا کیف خود باشند.
سردار منفرد در خاتمه به زائران توصیه کرد: چنانچه فرد یا افرادی خود را مأمور سازمان 
یا ارگان دولتی معرفی و تقاضای بازرسی شما، خودرو و یا انتقال فرد به محل خاصی را 

دارند از مأمور بودن آنان با مشاهده کارت و مدارک هویتی مطمئن شوید.

 چهار متهم که در سال 93 به خاطر سرقت میلیونی 
دلارهای پیرمرد 80 ساله او را به طرز وحشتناکیبه قتل 
رسانده بودند، پس از گذشت 20 ماه از زمان قتل شناسایی 

و دستگیر شدند. 
به گزارش مهر، ساعت 20:30 دقیقه 16 اردیبهشت 95 ، از 
طریق مرکز فوریت های پلیسی 110، یک فقره کشف جسد 
متعلق به پیرمردی 80 ساله در محل سکونتش واقع در طبقه 
اول یک مجتمع مسکونی چهار طبقه )هر طبقه یک واحد 

مسکونی( به کلانتری 109 بهارستان اعلام شد.
با حضور مأمورین کلانتری در محل و انجام بررسی های 
اولیه، مأموران با جسد پیرمردی روبرو شدند که دست و پا و 
دهانش بسته شده؛ با توجه به شواهد صحنه ی کشف جسد، 
بلافاصله موضوع به اداره دهم پلیس آگاهی تهران و قاضی 

کشیک ویژه قتل دادسرای جنایی تهران بزرگ اعلام شد.  
با حضور کارآگاهان اداره دهم و تیم تشخیص هویت پلیس 
آگاهی تهران بزرگ در محل و انجام بررسی های اولیه، علت 

اصلی مرگ پیرمرد، »انسداد شریان تنفسی« اعلام شد.  
با اعلام نظریه تیم بررسی صحنه در خصوص علت مرگ، 
پرونده مقدماتی با موضوع "قتل عمـد" تشکیل و به دستور 
بازپرس شعبه هفتم دادسرای امور جنایی، پرونده جهت 
رسیدگی در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت.
کارآگاهان اداره دهم با حضور در محل وقوع جنایت و در 
تحقیقات از همسایگان مقتول اطلاع پیدا کردند که حدودا 
ساعت 19، همسایگان طبقات بالا متوجه شنیده شدن سر و 
صدا از واحد طبقه ی اول )منزل مقتول( شده و حتی برای 
بررسی موضوع و در صورت نیاز کمک، به در منزل مقتول 
مراجعه اما مقتول پاسخگوی زنگ زدن های مکرر آنها نشده 
و همسایگان با توجه به قطع شدن سر و صدا از داخل خانه 

پیرمرد، به واحدهای مسکونی خود بازگشته اند.
حدودا ساعت 20:30 یکی از همسایگان در هنگام مراجعه 
واحد  در  بودن  باز  نیمه  متوجه  ورودی ساختمان،  در  به 
مسکونی همسایه طبقه ی اول شده، لذا زنگ واحد طبقه اول 
را به صدا درآورده اما پیرمرد جوابگوی زنگ های وی نشده  و 
او به همراه یکی دیگر از همسایگان وارد منزل پیرمرد شده و با 
جسد دست وی در اتاق پذیرایی روبرو می شوند که بلافاصله 

موضوع رابه مرکز فوریت های پلیسی 110 اطلاع داده اند. 
در ادامه تحقیقات، کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که مقتول 
به تنهایی زندگی کرده و تنها دارای یک برادر است. لذا موضوع 
به برادر مقتول اطلاع و جهت انجام تحقیقات به منزل برادرش 

دعوت شد.
برادر مقتول پس از اطلاع از موضوع جنایت و قتل برادرش 
به کارآگاهان عنوان داشت که برادرش در محدوده ی میدان 
فردوسی در زمینه خرید و فروش دلار و ارز فعالیت داشته 
است. در ادامه و با بررسی محتویات داخل گاو صندوق منزل، 
برادر مقتول با اطلاع از سرقت محتویات داخل گاو صندوق 
منزل برادرش به کارآگاهان عنوان داشت: اسناد و مدارک 
مالکیت منزل برادرم در داخل گاوصندوق نگهدرای می شده 
اما این اسناد نیز به همراه وجوهات نقد داخل گاو صندوق 

سرقت شده است.
در شرایطی که قاتل یا قاتلین بدون به جای گذاشتن 
هرگونه آثار و نشانه ای از محل وقوع جنایت متواری شده و 
تحقیقات پلیسی نیز حکایت از وقوع جنایت با انگیزه سرقت 
داشت، کارآگاهان سرانجام در مهرماه سال جاری اطلاع پیدا 
کردند که فردی با مراجعه به یکی از مرکز ثبت اسناد قصد 
انتقال قانونی اسناد مالکیت متعلق به واحد مسکونی مقتول را 

دارد که بلافاصله این شخص به نام رامین  45 ساله  شناسایی 
و اول آبان، در منطقه حکیمیه دستگیر و به اداره دهم ویژه 

قتل پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شد.
رامین پس از انتقال به اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
و اطلاع از پرونده ی قتل پیرمرد 80 ساله ای که او قصد 
انتقال اسناد مالکیتی منزلش را داشت، با اظهار بی اطلاعی از 
موضوع )قتل پیرمرد( به کارآگاهان عنوان داشت که ملک را 
از فردی به نام مصطفی به مبلغ 400 میلیون تومان، در یک 
دفتر وکالت در محدوده میدان هفت تیر خریداری کرده است.

با شناسایی مصطفی  35 ساله، او نیز در همان روز دستگیر 
شد. در بازرسی از دفتر وکالت )محل دستگیری مصطفی( 
و کشف امهار و اوراق مجعول، کارآگاهان اطلاع پیدا کردند 
که مصطفی در این محل و در پوشش دفتر وکالت، پس از 
شناسایی املاک بلاصاحب  یا متعلق به افراد سالخورده، اقدام 

به فروش آنها می کند.
متهم  پس از دستگیری و انتقال به اداره دهم پلیس آگاهی، 
در اظهارات اولیه منکر ارتباط و یا آشنایی با رامین شده اما در 
ادامه و پس از مواجه حضوری با رامین و ارائه اسناد و مدارک 
ارائه شده از سوی کارآگاهان به ناچار لب به اعتراف گشود و 
به مشارکت خود در سرقت منجر به جنایت و قتل مقتول 

اعتراف کرد.
به کارآگاهان عنوان داشت که  اعترافاتش  مصطفی در 
طراحی سرقت از منزل پیرمرد را به همراه ساغر  با نام مستعار 
"مریم" انجام داده و در سرقت منجر به جنایت و قتل پیرمرد، 

یکی از دوستانش بنام عباس  نیز حضور داشته است.
متهم در خصوص نحوه ورودشان به داخل خانه مقتول )با 
توجه به عدم تخریب درب ورودی منزل مقتول( به کارآگاهان 
گفت: پس از خرید مقداری آش از میدان انقلاب، به بهانه 
پخش کردن آش نذری، مریم را به همراه یک کاسه آش به 
در منزل مقتول فرستادیم. مریم مدعی شد که از همسایگان 
محل است و پیرمرد )مقتول( نیز با اعتماد به سخنان مریم، در 
ساختمان را برای او باز کرد؛ پس از باز شدن درب ساختمان، 
بلافاصله من و عباس وارد ساختمان شدیم و زمانی که پیرمرد 
قصد داشت تا برای گرفتن آش از خانه اش خارج شود، دست 
و پایش را گرفته و او را به داخل خانه کشانده  و بلافاصله 
دست و پا و دهانش را محکم بستیم. زمانیکه همسایگان برای 
بررسی علت سر و صدا به در خانه مقتول آمده بودند، ما دهان 

پیرمرد را محکم گرفته بودیم تا او نتواند از همسایگان کمک 
بخواهد اما پس از رفتن همسایگان به خانه هایشان متوجه 

شدیم که پیرمرد فوت کرده است. 
مصطفی در ادامه اظهاراتش در خصوص سرقت محتویات 
داخل گاوصندوق نیز به کارآگاهان گفت: فکر می کردیم که 
به واسطه فعالیت مالی پیرمرد در زمینه خرید و فروش دلار 
و ارز، مقدار زیادی پول در گاوصندوق منزلش قرار دارد. حتی 
برای جابجا کردن پول ها، چند ساک دستی با خود آورده 
بودیم اما پس از باز کردن درب گاو صندوق، تنها یک میلیون 
و 800 هزار تومان به همراه تعدادی اسناد مالکیت متعلق به 
منزل پیرمرد در داخل گاو صندوق وجود داشت که به هر 
کدام از ما تنها 600 هزار تومان رسید و من نیز اسناد مالکیت 

منزل مقتول را برداشتم.  
 با بهره گیری از اطلاعات بدست آمده اعترافات مصطفی، 
کارآگاهان اقدام به شناسایی مخفیگاه "ساغر" یا همان "مریم" 
) 45 ساله( در سیدخندان خیابان دبستان کرده، او را در روز 
یکشنبه دهم ابان دستگیر و به اداره دهم ویژه قتل پلیس 

آگاهی تهران بزرگ منتقل کردند.
مریم که اعتیاد شدیدی به مصرف موادمخدر از نوع شیشه 
دارد، در اعترافاتش به مشارکت در سرقت اعتراف اما عنوان 
داشت که در ارتکاب جنایت نقشی نداشته و او وظیفه داشته 
تا در پوشش پخش کردن آش نذری، اعتماد پیرمرد را برای 

باز کردن در منزلش جلب کند.
با شناسایی آخرین متهم پرونده بنام عباس 34 ساله، 
کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که او پس از ارتکاب جنایت از 
تهران متواری شده است. با شناسایی دقیق مخفیگاه عباس. 
با اخذ  در شهرستان، کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
نیابت قضایی به این شهرستان اعزام و روز دوشنبه  موفق به 

دستگیری عباس شدند.
سرهنگ کارآگاه حمید مکرم معاون مبارزه با جرایم جنایی 
پلیس آگاهی تهران بزرگ، با اعلام این خبر به خبرنگار مهر، 
گفت: تحقیقات از متهمان به ویژه دو متهم اصلی پرونده که 
در سرقت منجر به جنایت حضور مستقیم داشتند، جهت 
مشخص کردن عامل اصلی جنایت در مراحل اولیه قرار دارد و 
بازپرس پرونده نیز با صدور قرار بازداشت موقت برای هر چهار 
متهم دستگیر شده در پرونده، هر چهار متهم را در اختیار اداره 

دهم پلیس آگایه تهران بزرگ قرار داده است.   

دستگیری متهمان بعد از 20 ماه

دلارهای خیالی جان پیرمرد را گرفت






